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Vážení spoluobčané,

uplynulý rok byl pro nás všechny zvláštní, neobvyklý a mnohdy velice obtížný. Změnil zaběhnuté zvyky,
narušil plány, vyvolal nejistotu a občas rozdmýchal zbytečné vášně. Zároveň nás mnohé naučil o věcech
důležitých a nedůležitých, lidské solidaritě a pomoci, vděčnosti všem těm, kteří bez ohledu na vlastní
nepohodlí, ohrožení a vynaložený čas pomáhali všem potřebným.

Mám z dětství uloženu malou pouťovou hračku, které se říkalo krasohled. Při pohledu do této trubičky
je vidět kaleidoskop barev složených do krásných ornamentů. Stačí s ní lehce pootočit, barevná sklíčka
se přesypou a objeví se před Vámi úplně jiný obraz, jiný ornament. Celá hračka vypadá jako dalekohled
a já Vám všem přeji, abychom v tom příštím roce vším pootočili jako v tom dalekohledu, tak aby se ob-
jevil obraz příjemný, znovu barevný kulturou, setkáváním se, klidem a vstřícností.

Ing. Jan Hostinský, starosta

Úvod
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Usnesení č. 12/2020 z  12.  zasedání  Zastupitelstva  města  Solnice,  konaného  dne  30.  září  2020
číslo jednací: MUSO-1400/2020

ZM12/2020/1 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje komisi pro přípravu usnesení a ověřovatele
zápisu z dnešního zasedání zastupitelstva v navrženém složení.

ZM12/2020/2 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje doplnění programu zasedání o bod 3.3. Kupní
smlouva - koupě podílu na nemovitostech v kat. území Solnice, zapsané na LV č. 72.

Zprávy ze zastupitelstva
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ZM12/2020/3 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje rozpočtové opatření č. 7/2020 včetně dotací
přijatých a vydaných, dle přílohy č. 2.

ZM12/2020/4 Zastupitelstvo města Solnice souhlasí s uhrazením části kupní ceny na pořízení do-
pravního automobilu pro SDH Solnice ve výši 223.589,- Kč, jako dofinancování rozdílu
mezi celkovou cenou a poskytnutou dotací do plné výše z vlastních zdrojů.

ZM12/2020/5 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření Smlouvy o poskytnutí dotace z dotač-
ního fondu Královéhradeckého kraje č. 20RRD11-0021 za účelem poskytnutí účelové
investiční dotace z dotačního fondu poskytovatele na financování výdajů vynaložených
na realizaci projektu s názvem „Město Solnice – pořízení DA“, evidovaného pod číslem
20RRD11-0021, mezi Královéhradeckým krajem, se sídlem Pivovarské náměstí 1245,
500 03 Hradec Králové a Městem Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice,
dle přílohy č. 3.

ZM12/2020/6 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření Kupní smlouvy na koupi podílu o ve-
likosti ideální 1/132 pozemku stavební parcely č. 55 - zastavěná plocha a nádvoří, jehož
součástí je stavba objektu k bydlení čp. 229 a podílu o velikosti ideální 1/132 pozemku
pozemkové parcely č. 60 - zahrada, v katastrálním území a obci Solnice, zapsané na listu
vlastnictví č. 72, v celkové hodnotě 4.545,- Kč, mezi Mgr. Evou Šimonovou, notářkou
se sídlem v Rychnově nad Kněžnou, Staré  náměstí 583, IČ 7505033 - jako soudní
komisařkou a panem M*** H***,   trvale bytem H*** a Městem Solnice, Masarykovo
nám. 1, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 4.

ZM12/2020/7  Zastupitelstvo města Solnice schvaluje účetní závěrku a Výroční zprávu společnosti
Kultura Solnice s.r.o. za rok 2019 v předložené podobě, dle přílohy č. 5.

ZM12/2020/8 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje převedení účetní ztráty roku 2019 společnosti
Kultura Solnice s.r.o. ve výši 259.312,39 Kč do položky neuhrazené ztráty z minulých
let a ukládá jednatelům společnosti navrhnout opatření vedoucí ke tvorbě zisku. 

ZM12/2020/9 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje mimořádnou odměnu jednatele společnosti
Kultura Solnice s.r.o. za práce konané mimo hlavní pracovní poměr v roce 2019, dle pří-
lohy č. 6.

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo, či nebyla přijata

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí kontrolu usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Solnice
č. 11/2020.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí rozpočtové opatření č. 6/2020 včetně dotací přijatých a vy-
daných, dle přílohy č. 1.

V Solnici dne 5. října 2020
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Usnesení č. 13/2020 z 13. zasedání Zastupitelstva města Solnice, konaného dne 16. prosince 2020
číslo jednací: MUSO-1934/2020

ZM13/2020/1 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje komisi pro přípravu usnesení a ověřovatele
zápisu z dnešního zasedání zastupitelstva v navrženém složení komisi pro přípravu
usnesení a ověřovatele zápisu z dnešního zasedání zastupitelstva v navrženém složení.

ZM13/2020/2 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje program zasedání dle zaslané pozvánky.

ZM13/2020/3 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje rozpočtové opatření č. 10/2020, včetně přijatých
a vydaných dotací, dle přílohy č. 2.

ZM13/2020/4 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje rozpočet Města Solnice na rok 2021 včetně
dotací, dle přílohy č. 3.

ZM13/2020/5 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje střednědobý výhled rozpočtu Města Solnice
do roku 2023, dle přílohy č. 4.

ZM13/2020/6 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje finanční příspěvek společnosti Kultura Solnice
s.r.o., ve výši 2.000.000,- Kč.

ZM13/2020/7 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinves-
tiční dotace z rozpočtu Města Solnice č. 10/2020 mezi Městem Solnice, Masarykovo
nám. 1, 517 01 Solnice a společností Kultura Solnice s.r.o., Masarykovo nám. 1, 517 01
Solnice, dle přílohy č. 5.

ZM13/2020/8 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření Kupní smlouvy a Smlouvy o zřízení
věcného břemene na prodej pozemku p. č. 2282/94 – způsob využití ostatní plocha -
zeleň,  o  celkové  výměře  16 m2,  v  katastrálním  území  Solnice,  v  celkové  hodnotě 
2.400,- Kč, mezi Městem Solnice, Masarykovo nám. 1, 517 01 Solnice a manžely ***
a *** ***, oba bytem ***,  dle přílohy č. 6.

ZM13/2020/9 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje žádost Města Solnice k bezúplatnému převodu
pozemků: p.č. 2267/14, ostatní plocha/silnice o výměře 21 m2, p.č. 2267/15, ostatní
plocha/silnice o výměře 16 m2, p.č. 2267/16, ostatní plocha/silnice o výměře 7 m2, 
p.č. 2267/17, ostatní plocha/silnice o výměře 1 m2, vše v katastrálním území Solnice,
oddělených GP č. 1212-316/2018 z původního pozemku p.č. 2267/1, ostatní plo-
cha/silnice v katastrálním území Solnice, z majetku Královéhradeckého kraje (zapsa-
ného na LV č. 782 pro obec a katastrální území Solnice), se kterými hospodaří Správa
silnic Královéhradeckého Kraje (SÚS) do majetku Města Solnice, se sídlem Masarykovo
náměstí čp. 1, 517 01 Solnice, dle přílohy č. 7.

ZM13/2020/10 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje plán práce finančního výboru na rok 2021,
dle přílohy č. 8.

ZM13/2020/11 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje plán práce kontrolního výboru na rok 2021,
dle přílohy č. 9.
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Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo, či nebyla přijata

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí kontrolu usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Solnice
č. 12/2020.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí rozpočtové opatření č. 8/2020 a rozpočtové opatření 
č. 9/2020 včetně dotací přijatých a vydaných, dle přílohy č. 1.

V Solnici dne 21. prosince 2020

František Hovorka  Ing. Jan Hostinský  
místostarosta  starosta města

Akce připravované na rok 2021
Městský rozpočet je pro následující rok připraven s důrazem na obezřetnost vzhledem k nejistým

příjmům z rozpočtového určení daní. Vždyť jen stále diskutovaný balíček daňových změn, který putuje
mezi nejvyššími představiteli země, tu bez podpisu, tu s podpisem, znamená rozpočtovou nejistotu pro
Solnici v řádu několika milionů korun. Proto plánujeme zejména akce spojené s dotačními prostředky,
kde každá koruna z vlastních zdrojů přinese efekt v podobě cca 6 – 8 Kč dle konkrétního dotačního pro-
gramu. Další položky jsou buď neodkladné investice, opravy či projektové dokumentace, které je nutné
hradit z vlastních peněz, tak abychom na ně mohli v příštích letech navázat.

A nyní výčet nejdůležitějších akcí příštího roku: osvětlení cyklostezky Solnice – Ještětice, částečná
rekonstrukce veřejného osvětlení, městský kamerový systém s optickým přenosem dat, rekonstrukce
vodní nádrže v Ještěticích, přeložka trafostanice u mateřské školy, rozšíření parkoviště a chodník u ma-
teřské školy, chodník a vjezdové brány v Ještěticích, počátek rekonstrukce sportovního areálu, investice
do inženýrských sítí, generální oprava střechy na Domu služeb.

Dalšími položkami jsou projektové dokumentace v následujících fázích projektování: rozšíření kapa-
city základní školy, rekonstrukce sokolovny, zasíťování parcel pro 11 rodinných domů, vodní nádrž Sol-
nice, architektonické úpravy náměstí, sportovní areál a územní plán. Pro technické služby musíme pořídit
novou techniku na sekání a zimní údržbu a solničtí hasiči pracují na modernizaci svého vozového parku.

Tolik tedy ze schváleného rozpočtu. Všichni pracovníci městského úřadu, zastupitelé i další spolupra-
covníci budou určitě pracovat ze všech sil, abychom společně všechny tyto položky splnili a rok 2021
byl lepší než ten minulý.

Ing. Jan Hostinský, starosta

Informace z radnice
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Do průběhu sbírky v roce 2021 zasáhla pandemie nemoci covid-19 a v souvislosti s ní přijatá opatření.
Vzhledem ke zhoršení situace a celostátnímu zpřísnění restrikcí, rozhodlo vedení Charity Česká
republika, že po dobu trvání pátého stupně PES koledníci nevyjdou. Koleda ale zrušena není! Přesouvá
se do online prostředí – proto přivítejte virtuální koledníky a přijměte online požehnání.

Co bude jinak?

Tříkrálová sbírka se přesouvá do virtuálního prostoru. Zdraví všech zúčastněných je pro organizátory
na prvním místě. Sledujte webové stránky, Facebook a Instagram Tříkrálové sbírky. Neváhejte a zapojte
se. Sdílejte a koledujte s námi ONLINE.

Jak funguje online kasička?

Online koleda vám chce zprostředkovat zážitek z koledování ve virtuálním prostoru. Všichni věří, že
online koledníci vás potěší stejně, jako by stáli u vašeho prahu. Přijměte požehnání a vložte do ONLINE
kasičky příspěvek na pomoc lidem v nouzi.

Nebo můžete zaslat finanční obnos na účet Tříkrálové sbírky:
66008822/0800, VS: 77705023.

Pomůžete i sledováním TŘÍKRÁLOVÉHO KONCERTU v neděli 10. ledna 2021 od 18 hod.
na ČT 1.

Jak bude sbírka vypadat u nás?

Stupeň 5 PES umožňuje umístění kasiček na veřejně přístupná místa a šíření požehnání prostřednic-
tvím samolepek a nápisů na dveře, a to pouze ve dvou a bez kontaktu s dalšími osobami. Proto osobně
můžete vložit finanční dar do zapečetěné pokladničky v sídle Městského úřadu v Solnici  v termínu
od 11. 1. 2021 do  20. 1. 2021 v otvírací hodiny úřadu, tedy pondělky od 8 do 13 hod. a středy
od 12 do 17 hod. nebo v prostoru lékárny Rp. GALENICY, a.s., provozovna Solnice v ul. Kvasinská 129
v běžných provozních hodinách lékárny. Zde také následně obdržíte samolepku s logem sbírky. Tento
výtěžek bude použit podle schváleného záměru na obnovu vybavení Stacionáře sv. Františka v Rychnově
nad  Kněžnou  pro  seniory  a  lidi  s mentálním  a  kombinovaným  postižením.  Dále  poputuje  pomoc
k rodinám s více dětmi ve městě a regionu, rodinám s postiženým dítětem a rodinám v nouzi. Část
výtěžku bude také poskytnuta Sdružení Neratov, na realizaci humanitárních projektů v Indii v oblasti
Bangalore-Karnataka a Belgaum a na pomoc při mimořádných situacích.

Mgr. S. Klengelová, tajemnice MěÚ
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V Solnici pomáhá 15 Dobrých andělů
Rádi bychom vám touto cestou velmi podě-

kovali za projevenou důvěru a pomoc, kterou
jste v minulém roce poskytli rodinám s dětmi,
jež se vlivem vážné nemoci dostaly do těžké
situace.

Velmi si toho vážíme!

Přejeme vám pevné zdraví a hodně štěstí v novém roce.

Šárka Procházková
ředitelka nadace Dobrý anděl

Chcete-li i vy pomoci rodinám, do jejichž osudu zasáhla vážná nemoc, stačí se stát Dobrým andělem.
Zaregistrujte se na www.dobryandel.cz a zvolte libovolnou výši příspěvku. Váš finanční dar umožní těmto
rodinám snadněji zvládat těžkou situaci. Navíc jako Dobrý anděl vidíte konkrétní příběhy rodin, kterým
pomáháte, a kterým jsou vaše příspěvky odesílány do posledního haléře. Děkujeme!

Nábor hrdinů Rychnovska
Rádi bychom Vám touto

cestou poděkovali  za pod-
poru a hojnou účast na ná-
borové  akci  do  registru
dárců kostní dřeně nazvanou „Nábor hrdinů Rychnovska“,
kterou jsme v Solnici pořádali 16. září 2020. Zájem o vstup do
registru mělo  šedesát dobrovolníků,  přísné podmínky pro
vstup jich splnilo 47. Zápis spočíval ve vyplnění zdravotního
dotazníku a stěru z ústní dutiny.

Vstup do registru automaticky neznamená, že kostní dřeň
někdy skutečně darujete. K samotnému odběru dospěje prů-
měrně pouze každý 120. zapsaný jedinec, protože v případě
transplantace  je nutné, aby měl dárce s příjemcem shodu
v části genetiky, tzv. HLA znacích. Příjemcem kostní dřeně je
nejčastěji pacient, který onemocněl leukémií či jinou vážnou

Informace z redakce
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poruchou krvetvorby, a bez nové kostní dřeně nemá téměř žádnou naději na vyléčení. Statistika bohu-
žel uvádí, že každý čtvrtý nemocný svého zachránce v registru nenajde, proto s naší organizací Nábor
hrdinů navštěvujeme různé kouty naší republiky a snažíme se lidem vstup do registru zjednodušit. Pokud
byste nás chtěli v této činnosti podpořit, měli námět na náborovou akci nebo zjistit, kam se chystáme
příště, navštivte naši facebookovou stránku „NÁBOR HRDINŮ“. Děkujeme!

Martina Chmelová, zakladatelka organizace Nábor hrdinů z. s.

Přijímací řízení na tři studijní maturitní obory vyučované na OA TGM
Kritéria přijímacího řízení budou vyhlášena v průběhu ledna 2021. Předpokládáme, že budou konány

školní přijímací zkoušky (bez využití státních přijímacích zkoušek Cermatu).

Na školní přijímací zkoušky budeme v rámci přípravy uchazečů zajišťovat „Přijímací zkoušky nane-
čisto“. Ty se budou konat buďto s docházkou do školy nebo online, podle epidemiologické situace. 

V rámci kritérií budou pro bodové hodnocení ze základní školy využity známky z vysvědčení za 2. po-
loletí 7. ročníku a za 1. pololetí 8. ročníku ZŠ. 

Základní informace o škole

Obchodní akademie T. G. Masaryka, Kostelec nad Orlicí, Komenského 522 připravuje studenty ve třech
studijních maturitních oborech s rozšířenou výukou jazyků

• 63-41-M/02 – Obchodní akademie
Je kvalitní přípravou jak pro ekonomickou praxi, tak pro další studia na vyšších a vysokých školách.
Výuka jazyků – Anj, Nej, Frj, Ruj, Spj koresponduje s orientací školy na rozsáhlou zahraniční spolupráci
a rozšířenou výuku jazyků.

• 78-42-M/02 – Ekonomické lyceum
Koresponduje s cílem gymnaziálního studia – připravuje studenty pro studium na vysokých a vyšších od-
borných školách. Vzdělávací program je založen na širším všeobecně vzdělávacím základě s rozšířenou
výukou jazyků a ekonomickou specializací.

• 18-20-M/01 – Informační technologie
Studenti tohoto oboru jsou připravováni pro činnost kvalifikovaných odborníků s aktivním využitím PC
a prací spojených s komunikační technikou. Získávají technické znalosti a dovednosti z oblasti počíta-
čového hardwaru, softwaru, počítačových sítí a technických prostředků přenosu dat. Mají možnost dal-
šího vysokoškolského studia a vysokou uplatnitelnost na trhu práce.

Vysoká úspěšnost našich absolventů jak při přijímání na vysoké školy, vyšší odborné školy, tak i při uplat-
nění se na trhu práce!!! Studenti a další zájemci z řad veřejnosti a firem regionu mají možnost složit:
Státní zkoušku z psaní na klávesnici, Goethe Zertifikat, možnost přípravy na FCE zkoušku. Rozsáhlá do-
plňková a projektová činnost, spolupráce s partnerskými školami v zahraničí včetně výměnných pobytů
a praxí.

Fiktivní firma: simuluje činnost skutečné firmy či podniku včetně účasti na mezinárodních veletrzích fik-
tivních firem v Praze i zahraničí.
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Výpočetní technika: kroužek programování robotů, výuka programování mobilních zařízení, školní dron,
3Dtisk, bezdrátové připojení k internetu využívají studenti také ve volném čase.

Netradiční kulturní a sportovní akce školy mnohdy přesahují její rámec.

Prostory pro sporty: tělocvična, lezecká stěna, posilovna, spinning, vzduchovková střelnice, sportovní
hala pro míčové sporty, umělá ledová plocha, venkovní hřiště, stolní tenis, šachy. Dále využíváme atle-
tický a fotbalový stadion, softbalové hřiště, sokolovnu, tenisové kurty a umělé hřiště na malou kopanou.
Každoroční lyžařské a sportovní kurzy.

Hudební zkušebna pro zájemce z řad žáků. Bezbariérový přístup včetně výtahu. Dny jazyků, projektové
dny IT a stavba PC se staly tradiční přehlídkou široké spolupráce s firmami regionu a prezentací stu-
dentských prací.

Kontakty:
Komenského 522, Kostelec nad Orlicí, tel.: 494 942 400, skola@oakostelec.cz, www.oakostelec.cz

Informační video o škole můžete zhlédnout na našich webových stránkách.

Prosinec 2020
Podle nařízení vlády a ministerstva školství má mateřská škola fungovat v běžném režimu, ale i na nás

samozřejmě dopadají určitá omezení a opatření.

Nákaza se zaměstnancům i dětem dosud vyhýbala a tak ani provoz nemusel být jakkoliv omezen.
A proto jsme se snažili procházet adventním časem podle tradic, jenom vystoupení pro rodiče a veřej-
nost, vánoční besídky, jsme museli vypustit.

První (ještě listopadovou) akcí byl Martinský den s hledáním pokladu na zahradě MŠ.

Mikulášská  návštěva  také  ne-
směla chybět. Tři její hlavní repre-
zentanty  jsme  museli  jmenovat
z vlastních řad s obavou, že budou
odhaleni  (protože  děti  jsou  velmi
bystré a pozorné a podle detailu či
barvy  hlasu  si  všimnou  toho,  co
mělo  zůstat  utajeno).  A  protože
Mikuláš a  jeho družina  tohle moc
dobře vědí, neponechali nic náhodě,
výborně se připravili a zůstali ano-
nymní!

Nějaké  to  cukroví  jsme  si  také
upekli a snědli, bohužel, sami.

Mateřská škola Solnice
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Jako náhradu za neuskutečněná vystoupení jsme na zahradě připravili adventní výstavu z výrobků dětí,
učitelek a z archivních zásob. Chtěli jsme sobě i ostatním zpestřit adventní dobu, která moc rozptýlení
a potěšení nepřinášela. Výstavu jsme si zahájili rozsvícením vánočního stromečku. Když jsme mu pěkně
všichni zazpívali, opravdu se rozzářil! (A je krásný i když zrovna nesvítí.)

Kromě toho jsme chtěli vyjádřit poděkování za celoroční přízeň všem, kdo nám ji projevili: rodičům,
městu Solnice, jeho organizacím a zaměstnancům, klubu důchodců, Základní škole Solnice a mnohým
dalším jednotlivcům, které není možné vyjmenovat.

Všem, kdo naši výstavu nestihli navštívit i všem ostatním,
posíláme jako pozdrav, přání a poděkování tyto verše:

KOLEDA
Miloš Kratochvíl

Co bylo, bylo…
Je čas usmíření. Vánoční zvon zní bílou krajinou.
Je čas, kdy můžeš koupit odpuštění
větvičkou jmelí, kapří šupinou.
Co bylo, bylo…
Teď je všude bílo.
Sníh tady ale není na stálo.
Mám jedno přání:
Až přijede čas tání, aby v nás odpuštění zůstalo.

Eva Cvejnová, ředitelka MŠ Solnice

Dobrý den, dostala jsem milý úkol napsat pár slov, a proto mi dovolte krátce zhodnotit fungování ZŠ
Solnice v průběhu druhé vlny distanční výuky. Když bych měla porovnat obě etapy, musím říct, že se
mnohé změnilo. V prvé řadě se distanční vzdělávání stalo povinným, což i ty, kteří „sabotovali“ jarní
výuku, připoutalo k počítačovým obrazovkám alespoň na on-line hodiny, kterých probíhá okolo 50 %
z celkové dotace v rozvrhu. Dle vládního rozhodnutí tedy prezenčně studuje celý první stupeň a poslední
ročník nepřetržitě, ostatní třídy rotují po týdnech. Samozřejmě jsme připraveni flexibilně reagovat na nej-
různější změny, které mohou v důsledku vývoje situace nastat. Doufáme ale, že děti už doma nezůsta-
nou a provoz školy alespoň v tomto režimu bude zachován. 

V řadě druhé se v mnohém zlepšila technologie a nástroje, které můžeme využívat ke vzdálenému
vzdělávání. Na jaře jsme fungovali zejména přes e-maily, což nebylo úplně příjemné. Nejsem úplně od-
půrcem technologií, ale vysedávat hodiny a hodiny u počítače a pročítat desítky mailů denně mě a ani
mé kolegy a kolegyně nečinilo šťastnými. Nyní, vybaveni novými notebooky (za což velmi děkujeme), vy-
užíváme nástroje MS Office, na které jsme byli dostatečně proškoleni. Usnadňují nám práci, umožňují
snadnější a hlavně rychlejší komunikaci s žáky, můžeme si vše přehledně uspořádat, psát jako na tabuli,

Základní škola Solnice
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a dokonce i on-line testovat znalosti. Mohu říct, že teď se mi pracuje rozhodně lépe než tomu bylo na
jaře. Myslím, že mohu mluvit za všechny, když řeknu, že nic nemůže nahradit výuku, kdy učitel stojí před
svými žáky a má možnost s nimi fungovat ve třídě. Vidět, jak reagují, mít možnost jim na základě jejich
reakce vše dovysvětlit, psát či malovat na tabuli a u toho vysvětlovat a vysvětlovat,… Jsem tedy ráda, že
děti vidím alespoň každý druhý týden.

Nyní bych chtěla napsat pár slov o přístupu dětí k distanční výuce. Vypůjčila bych si úvod z práce jedné
žákyně devátého ročníku. Zněl nějak takto: „Vstávám, je jedenáct. Je to pozdě nebo brzo?“ Toť otázka.
Většina dětí uvádí jako klad distanční výuky, že si mohou přispat a nemusí brzy ráno vstávat. Není to ale
úplně tak pravda. Děti by si měly ráno před osmou hodinou zkontrolovat, zda je nečekají nějaké on-line
hodiny či testy. To se v jedenáct dělá těžko. Také se těžko chodí na hodinu, která začala v 10.00, o půl
hodiny později s výmluvou, že jsem zaspal/a. To pak mají rodiče pocit, že děti dělají povinnosti do školy
celý den. Kdyby ale vstali na osmou jako by vstávali za normálního režimu do školy, věřím, že za dopo-
ledne mají hotovo. Samozřejmě nechci říct, že takhle to probíhá u všech, ale občas se někdo takový ob-
jeví a my abychom se obávali dát on-line hodinu na osmou. Ne, musím s dobrým pocitem uznat, že dvě
třetiny dětí fungují dobře a v rámci možností plní své povinnosti. Ostatní jsou často ti, kteří nepracovali
ani na jaře a i dnes vnímají tento typ vzdělávání jako prázdniny. Bohužel se dnes nemohou vymlouvat
na absenci techniky či připojení, neboť škola žákům nabízí možnost zapůjčení notebooku. Zároveň také
využila nabídky T-Mobile a zajistila tak připojení i žákům, kteří s ním mají problémy. 

Všichni chápeme, že distanční vzdělávání klade vysoké nároky nejen na děti, ale také na jejich rodiče.
I pro nás je to náročné kombinovat prezenční a distanční výuku v jednom dni, týdnu, proto znovu vy-
jádřím přání, že bych byla moc ráda, aby celá situace s covidem brzy skončila a my se mohli vrátit k běž-
nému fungování. Buďme tedy proto ohleduplní k ostatním, dodržujme všechna nařízení a doufejme.
Ráda bych Vám na závěr popřála do nového roku splnění všech Vašich přání.

Mgr. Kristýna Faltová, učitelka ZŠ Solnice

Začátkem  prosince,  přesněji  v  pátek
4. 12. 2020, naši  školu navštívila veselá
návštěva.  Jako každým  rokem přišel  za
dětmi Mikuláš se svojí družinou – dvěma
anděly a čerty.

Během dopoledne skupina nahlédla do
tříd na žáky z 1. - 4. ročníku. Nejprve si
Mikuláš s dětmi popovídal, potom si vy-
slechl připravenou básničku nebo zhlédl
pohybové vystoupení šikovných dětí. Na
závěr  andělé  rozdali  všem  sladkou  od-
měnu za statečnost, pěkné chování a dob-
rou školní práci žáků.



1 2 w w w . s o l n i c e . c z

Odpoledne Mikuláš zavítal také do školní družiny. I tady děti předvedly svoji šikovnost, za kterou byly
odměněny novými hračkami. Velké poděkování patří bývalým žákům naší školy Martinu Kozlovi, Jirkovi
Benešovi, Elišce Bělkové, Vendule Holoubkové a Anně Kopsové ze Skuhrova za jejich perfektní vystoupení.

Univerzita stále distančně
I studenti Virtuální univerzity třetího věku se museli přizpůsobit současné situaci a studují distančně.

To znamená, že se nemůžeme scházet a společně sledovat připravené přednášky, ale každý si pustí před-
nášku doma, kdy se mu to právě hodí. Aktuálně studuje 16 žen. V této době uzavíráme téma České dě-
jiny a jejich souvislosti, posluchačky dokončují závěrečné testy. 

Další semestr započne začátkem února, s největší pravděpodobností stále distančně. Téma však zatím
není známo, studentky si téma volí v probíhající anketě. Známo bude počátkem ledna.

Veškeré informace sdělím na telefonu 603 873 503.
Hana Jakubcová

Virtuální Univerzita třetího věku (VU3V) v Solnici

Solnický Brouček přeje všem v novém roce 2021 hodně štěstí, zdraví, lásky, pohody a báječných zá-
žitků. Doufáme, že v nadcházejícím roce budeme moci fungovat a pořádat tradiční akce tak, jako dříve.

Solnický Brouček připravuje pro maminky ale i pro další zájemce možnost šití. K dispozici bude kla-
sický i owerlockový šicí stroj. Na těchto strojích si budou moci cokoli ušít nebo opravit, případně si do-
mluvit kurz šití a přípravy střihu. 

Za Solnický Brouček Jana, Jitka, Iveta a Zuzka

Solnický Brouček
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Zpráva o činnosti Klubu důchodců Solnice za IV. čtvrtletí roku 2020
Slibně nastartovaná činnost v září (psali jsme již v minulém Zpravodaji) pokračovala dalšími možnostmi

pro naše členy klubu. Dostali jsme pozvánky na akce pro seniory pořádané jinými organizacemi. Byla mož-
nost individuální účasti každého dle jeho uvážení.

Jako každým rokem, tak i letos byl 17. 9. 2020 pořádán den seniorů v Hradci Králové. Pořadatelem byla
Krajská rada seniorů ve spolupráci s Královéhradeckým krajem. Program na Pivovarském náměstí v Hradci
Králové byl vzhledem k letošní epidemiologické situaci velmi omezen. Náhradou byly nabídnuty vstupy
zdarma na některé královéhradecké památky a zajímavosti. Počasí se vydařilo, účast byla slabší, ale to ne-
ubralo na významu akce. I za náš klub byla účast menší, než v uplynulých letech. Doufáme, že se v příš-
tím roce podaří již opět vše uspořádat v plném rozsahu, jako kdy před tím.

Další  úspěšnou  akcí  pořádanou
Spolkem klubu seniorů z Doudleb n.
Orl. byla zábavně-poznávací výprava
za poznáním pamětihodností Doudleb
n. Orl. V úterý 22. 9. 2020 se po obědě
scházeli  účastníci  na  nádvoří  doud-
lebského zámku, kde byl zápis a start.
I za náš klub zde byli zástupci. Celkem
odstartovalo  34  seniorů,  kteří  měli
možnost plnit různé úkoly na trase.
Všichni v pořádku dorazili do cíle a ob-
drželi drobné upomínky na tuto akci.
Kromě doudlebských občanek a ob-
čanů  zde  byli  účastníci  ze  Solnice,
Rychnova n. Kn., Kostelce n. Orl., Týniště n. Orl., Hradce Králové a Lhoty p. Libčany. Oproti minulému roku
provázelo tuto doudlebskou hledačku překrásné slunečné počasí. Zdravá soutěživost se projevila u všech
i v cíli, kde byly na místním hřišti připraveny různé soutěže a sportovní disciplíny. Celá tato organizace od-
poledních aktivit ukázala na to, jak spolu dokáží velice dobře spolupracovat rozdílné generace. Pořada-
telskou službu ve většině případů zajišťovala mladá generace, aby se senioři mohli dobře bavit. Nakonec
si všichni poseděli a někteří i zatančili u příjemné hudby, kterou obstaral pan Švadlenka se svojí paní.
V 19 hodin byla celá akce ukončena a všichni se spokojeně a v dobré náladě odebrali směrem ke svým do-
movům.

Výbor našeho klubu připravil program s výletem po našem regionu horskou přírodou i poznávací částí
v městském prostředí. Ve středu 23. 9. 2020 se do příjemného rána sešlo 39 účastníků, aby se vydali
autobusem pana Vavery do Orlických hor. Menší komplikace, které se vyskytly na začátku, byly brzy za-
pomenuty díky krásnému počasí, které nás provázelo. Dorazili jsme do prvého cíle našeho putování, jímž
byla obec Olešnice v Orl. h. Zde nás očekávali průvodci obecního muzea. Rozdělili jsme se na tři skupiny
kvůli malým muzejním prostorám. Jedna skupina šla do vesnického muzea, druhá si prohlédla Utzův me-
chanický betlém, který je unikátem, a třetí se vydala stoupající cestou na nově postavenou rozhlednu na

Klub důchodců Solnice
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Feistově kopci. Postupně se skupiny
vyměnily,  takže  každý měl možnost
shlédnout všechny zajímavosti. Nako-
nec se všechny tři skupiny sešly před
polednem u autobusu, aby odjely do
Dobrušky, kde byl zajištěn oběd v Pi-
vovarské  hospůdce.  Po  občerstvení
jsme navštívili dobrušský pivovar, kde
byla  zamluvena  exkurze.  Byli  jsme
provedeni celým areálem, dostalo se
nám vyčerpávajícího výkladu o historii
i  současnosti  pivovaru  a  měli  jsme
možnost si zakoupit výrobky či upo-
mínky. Opět jsme přešli k autobusu, který nás odvezl do Opočna. Využili jsme pěkného počasí k tomu, aby-
chom si dle rozhodnutí každého vyplnili zbytek odpoledne. Někteří navštívili kavárnu, jiní poseděli na
sluníčku, další se prošli zámeckým parkem. Po 17té hod. jsme se vydali zpět do Solnice.

Bohužel, toto byla poslední organizovaná událost letošního roku. Vzhledem k nepříznivému vývinu hy-
gienicko-epidemiologického stavu v republice a ve světě začala platit taková opatření, která nám znemo-
žnila pořádání jakýchkoliv dalších aktivit pro členy klubu. Na říjnové výborové schůzi jsme museli, ač
neradi, odvolat další plánované akce. Šlo hlavně o ochranu našich seniorů před možnou nákazou, později
ale i o dodržení nařízení vydaných státem. Snažili jsme se průběžně informovat o změnách ve vývěsních
skříňkách a hlavně na webu klubu.

Výbor  ale  nezůstal  v  nečinnosti.
Hlavně  stále  sledoval měnící  se  opa-
tření,  zda  nedojde  ke  změnám,  díky
nimž by se mohly uskutečnit alespoň
některé aktivity pro členy. Mimo to řešil
situaci, která nastala díky žádosti pana
starosty o vyklizení naší současné klu-
bovny. Město potřebuje tyto prostory
pro  jiné využití. Byly nám nabídnuty
prostory,  které  nám  nevyhovovaly.
Navrhli  jsme  další  variantu,  jíž  byla
místnost v domě pod poštou. Nastala
jednání pana starosty se současnými
nájemci a tito nám vyšli vstříc. Za ome-

zujících podmínek koronavirových se postupně vše připravilo ke stěhování. Materiál a nábytek nám
ochotně ze staré klubovny převezli pracovníci městských technických služeb. Další zařizování v nové klu-
bovně se přibrzdilo opět díky opatřením a nařízením kvůli Covidu. Na začátku prosince pan starosta opět
velice aktivně podnikl kroky ke konečnému předání nových prostor. Došlo k vymalování místnosti, pra-
covnice pečovatelské služby nám ochotně vyprala záclony. Členky výboru klubu provedly úklid po malo-
vání. Postupně rozestavěly nábytek, umyly veškeré nádobí a sklo. Jelikož pečovatelská služba zcela opustila
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tento prostor, včetně malé kuchyňky, dostali jsme povolení demontovat výdejní pult a materiál z něho
použít na samovýrobu doplňkového odkládacího a skladového nábytku. Koncem prvé dekády měsíce pro-
since bylo vše zprovozněno pro činnost klubu.

Naši novou klubovnu najdete v Solnici v objektu bytového domu v ulici Pod Poštou č.p. 6. Pokud půj-
dete od pošty dolů ulicí, je to ten dolejší vchod do domu. Sídlíme v prostorách původně sloužících so-
ciální a pečovatelské službě. Nyní máme prostornou klubovnu s bezbariérovým přístupem v přízemí. Díky
vstřícnosti pana starosty a pracovníků pečovatelské služby jsme obdrželi k Vánocům krásný dárek, jež bu-
deme moci využívat daleko lépe, než původní klubovnu.

Rádi bychom poděkovali všem našim podporovatelům, ale hlavně všem našim členům za zájem o ak-
tivity a program klubu a jejich účast na akcích. Přejeme všem především pevné zdraví, pohodu, spokoje-
nost a optimismus do všech nadcházejících dnů. Již nyní výbor klubu připravuje nový program činnosti
a musíme doufat v lepší průběh roku 2021.

Opět připomínáme možnosti aktuálních informací o plánech, činnosti a změnách pro členy klubu. Jed-
nou z možností jsou webové stránky klubu https://www.solnice.cz/…-1/. Další možností je zasílání zpráv
na vaše mailové adresy. V případě zájmu o tuto službu je třeba zažádat na klubovém mailu duchodci.sol-
nice@seznam.cz. Praktičnost se potvrdila právě v případě roku 2020. Ti, jež měli nastaveno zasílání zpráv
na mail, měli včas přehled o změnách v činnosti a plánech klubu. Nemuseli vážit cestu ke klubovým
vitrínkám. V těch se ne vždy daří náhlé změny zveřejňovat a ne vždy vitrínku navštívíte včas.

Závěrem patří poděkování představitelům Města Solnice a představitelům přispívajících obcí Kvasin,
Skuhrova n. B., Bílého Újezdu a Černíkovic za poskytnutí finančního příspěvku na naši činnost.

Přejeme všem lidem dobré vůle přívětivější rok 2021 a hlavně pevné zdraví.

Ladislav Hradecký za výbor klubu

Po jarní covidové vlně a následném létě bez omezení dochází na podzim opět k zásahu do činnosti na-
šeho sportovního klubu. Vlivem vládních nařízení se na začátku října prakticky zastavila činnost všech
našich oddílů, byla uzavřena všechna sportoviště včetně těch venkovních. Sportovní organizace při-
stoupily k okamžitému pozastavení všech amatérských soutěží s tím, že o dalším postupu bude roz-
hodnuto dle vývoje epidemiologické situace po novém roce. 

Začátkem prosince svitla naděje, když došlo k menšímu rozvolnění vládních opatření, což umožnilo
skupinové sportování ve venkovních prostorách. Oddíly fotbalu a atletiky toho ihned využily a začaly
navzdory nastupujícímu zimnímu počasí s venkovní přípravou. Vnitřní sportoviště pro kuželky či stolní
tenis jsou omezené více, lze jej využít pro individuální sporty do 10 osob a za použití roušek. 

Věřme tedy, že se situace s nástupem nového roku stabilizuje a my budeme opět moci bez omezení
sportovat a soutěžit. Popřejme si do dalších dnů a týdnů především pevné zdraví, protože právě ono zá-
sadním způsobem ovlivňuje naše životy. 

Ing. Jiří Kubec, Sportovní klub Solnice, z.s.

Sportovní klub Solnice
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Vážení přátelé, partneři naší ankety Sportovec roku 2020

Výkonný  výbor  Okresního  sdružení  České  unie  sportu
Rychnov  nad  Kněžnou,  z.s.  a  pracovní  štáb  ankety  Nej-
úspěšnější sportovec roku 2020 okresu Rychnov nad Kněž-
nou, se po uvážlivém zhodnocení současné koronavirové
situace v naší republice a s tím spojených opatřeních vlády
rozhodl, letošní ročník této ankety a její slavnostní večer ne-
uskutečnit.

V takto ztížených podmínkách nejsme schopni navázat na
předchozí  úspěšné  ročníky  a  to  zejména  svým  obsahem
a kvalitou. Veškeré soutěže byly zmrazeny a tudíž nám chybí
sportovci a především jejich výkony.

Jsem přesvědčen, že naše rozhodnutí všichni pochopí. Děkuji Vám všem za vstřícnost a podporu.
Věřím, že příští rok nebude kopírovat tento letošní a my se opět budeme společně s Vámi věnovat sportu
na plný plyn.

Děkuji. Se sportovním pozdravem
Ing. Jiří Bartoš, předseda OS ČUS Rychnov nad Kněžnou, z.s.

Nejúspěšnější sportovec roku 2020

Darované knihy potěšily klienty v ÚSP Kvasiny
Velké knihovny ve městech, stejně tak jako malé knihovny v obcích, mají v určitém období k řešení

stejný problém. A pro milovníky knih i tak trochu nemilý. Vyřadit již staré a často dlouho nečtené knihy,
protože prostory v knihovnách většinou nenabízejí tolik místa, aby šly knihy ve velkém množství dlou-
hodobě uchovávat a skladovat. A i kdyby šly, tak si klademe otázku, jestli by byl o ně v budoucnu zájem
mezi čtenáři. Knihovník musí pečlivě zvážit, které knihy je opravdu potřeba vyřadit a uvolnit tak prostor
novým, mezi čtenáři žádaným titulům. Klenoty literatury našich a zahraničních autorů budou vždy za-
ujímat svá místa v knihovnách, i když budou již jejich stránky zažloutlé a hodně opotřebované. Ale na-
příklad kniha černobílých fotografií přírody nebo města těžko hledá svého čtenáře a chtě nechtě musí
časem opustit své místo v regále. Poznámka - jelikož knihovna Solnice nefunguje samostatně, tak na její
chod dohlíží nadřazená knihovna v Rychnově nad Kněžnou, takže příjem knih i jejich vyřazování je pod
dohledem profesionálních pracovníků. Takto vyřazené tituly pak nabízejí většinou knihovny ostatním
knihovnám nebo se s nimi můžete setkat například při prodeji na různých burzách, jarmarcích atd. Pokud
ani zde zájem není, tak jak s těmito knihami dále naložit? Pro mě je velmi těžké se s každou takovou kni-
hou rozloučit. Má v sobě určitý nádech historie, promítne se mi v hlavě, kolik lidí ji asi četlo, jak se líbila
čtenářům, kolik času dalo autorovi napsat ji, co skrývá její obsah...Hodit do kontejneru nebo odvézt do
sběrných surovin? Tak jsem zatím nikdy neučinila a snad ani v budoucnu tak činit nehodlám. 

Knihovna Solnice
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Vyřazené  knihy  putují  do Ústavu
sociální péče v Kvasinách, kde žijí  kli-
enti s mentálním postižením. V ústa-
vech  sociální  péče  v  naší  republice
obecně nacházejí klienti velmi kvalitní
péči a rodinné zázemí. Někteří klienti
se s postižením již narodili, u jiných
se  projevilo  z  různých  důvodů  až
během dětství, například po zánětu
mozkových  blan  nebo  po  epileptic-
kých záchvatech. Klienti zde vyrůstají
od útlého dětství, jiní sem přicházejí
až v pozdějším věku, většinou z dů-
vodu, že se o ně již stárnoucí rodiče
nemohou plnohodnotně postarat. A ačkoliv je zde velmi kvalitní péče, jak jsem již zmínila, klienti větši-
nou nedisponují tak velkým finančním příjmem, aby si mohli dovolit kupovat nové a drahé knihy. A tak
jsem již poněkolikáté naložila všechny vyřazené knihy nejen z naší knihovny, ale i nahromaděné z dalších
domácností, a odvezla do Ústavu sociální péče v Kvasinách. Ve většině případů jde o darované knihy
z pozůstalosti nebo zkrátka již pro ně není doma v knihovně ten správný prostor a lidé volají, jestli je

mohou věnovat knihovně. Knihy je potom
potřeba přetřídit, posoudit, jestli se přeci
jen  některé  nebudou  čtenářům  hodit,
a pokud ne, tak věnovat tam, kde najdou
ještě své místo a užitek. 

Klienti z oddělení A mě uvítali s velkou
radostí, protože mě již znají a pamatují si
mě v souvislosti právě s darovanými kni-
hami. Nemohla jsem bohužel dovnitř z dů-
vodu  koronavirové  ochrany  ústavu,  tak
předání proběhlo s pracovníkem z přísluš-
ného  oddělení  a  několika  klienty  pouze
mezi dveřmi. Snad příště, až bude přízni-
vější situace, budu moci opět nahlédnout
dovnitř. 

Věřím, že pod vánočním stromečkem na-
jdou klienti svá vysněná přání, určitě někteří
z nich i pěknou knihu, ale i tak jim ty vyřa-
zené opět příště ráda dovezu.

Irena Šklíbová, knihovnice
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Ježíškova pošta
Ježíškova poštovní schránka, umístěná v osvětleném zákoutí zeleně náměstí, se i letos stala sběrným

místem tajných dětských vánočních přání. Více jak čtyřicet dopisních obálek si Ježíšek odnesl do své ne-
beské kanceláře, aby provedl kontrolu chování pisatele podle pekelných a nebeských knih poctivě sepi-
sovaných za uplynulý rok. Jeho odpověď pak našli všichni ve svých domovních schránkách (a nejenom
v solnických nebo ještětických). 

A jaká byla letošní dětská přání? 

Tady je několik ukázek v přesném podání dětských pisatelů:

K letošním vánocům si přeju: nový te-
lefon, penny board (nejlépe růžový),
vykládací karty (Slunečná), Go Glam
nail salon, obal na keyboard
(PRS:E363), noty na klavír (Zdeněk
Svěrák), barevný příčesek (rovný). Tak
to je snad vše teda vše mamka si přeje
klid a pohodu. Takže děkuji jestli mi
něco nebo vše z toho přineseš. A po-
zdravuj všechny koho máš doma.
Přeju ti krásné vánoce. Tvoje Maruška.

Ahoj Ježíšku, rád bych dostal pod
stromeček zlatou Freestylovku, Gravi-
trax novou sadu, velkí stan, spacáy, karimatky ať můžeme jezdit na výlety. A pro sestru panenku Elzu
a pro maminku větší byt. Jmenuji se Sebastian.

Milý ježíšku. Mám tě moc ráda a přeji si od tebe pod stromeček nějaký dárek. Třeba medvídka, když
sedí, tak má otevřené oči a když leží, tak má oči zavřené. A ještě plyšového Olafa, Annu, Elsu a Svena.
A ještě kuchyňku na vaření. Děkuji Matylda.

Milý Ježíšku. Snažím se být hodná, ale občas taky dost zlobím. Moc si přeji najít pod stromečkem ales-
poň jeden z těchto dárků:, knížka o lidském těle, boby na bobování, malou trampolínu pro Poppy, zví-
řátko s vaničkou, šaty pro princeznu + korunku. Beátka.

Ahoj ježíšku 
kolik ti je a jak vypadáš. Napiš to sem (do dopisu) a přilož vlas.

Za Město Solnice a Kulturu s.r.o, Václav Balous

Kultura
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15.09. 14:36 Dopravní nehoda – Bílý Újezd/Hroška  
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla, ke
které došlo na silnici číslo 29840 v katastru obce Bílý Újezd-Hroška. Po pří-
jezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že se v ha-
varovaném vozidle nachází jedna zraněná osoba. Jednotka zabezpečila
místo dopravní nehody a ve spolupráci s jednotkou HZS RK - stanice Dob-
ruška vyprostila, pomocí hydraulického vyprošťovacího zařízení, zraně-
nou osobu z vozidla a předala ZSS. Tato zraněná osoba byla následně
pomocí vrtulníku LZS transportována do nemocnice. Dále jednotka po-
mocí sorbentu zamezila úniku provozních kapalin do blízké vodoteče. Po
odjezdu ZSS se jednotka po dohodě s VZ vrátila zpět na svou základnu.
Po celou dobu zásahu byla komunikace neprůjezdná. Při nehodě došlo ke
zranění celkem tří osob.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK – stanice Dobruška

20.09. 05:30 Požár – Solnice
Jednotka byla vyslána k požáru dřevěné štěpky
do areálu firmy Wotan Forest Solnice. Po pří-
jezdu na místo události bylo provedeným prů-
zkumem zjištěno, že hoří kupa dřevní štěpky
o rozloze cca 6 x 6 m. Jednotka na hašení na-
sadila dva útočné proudy „C“ natažené z vo-
zidla  CAS15  MB.  Kupa  byla  následně
rozhrnuta nakladačem a byla dohašena skrytá
ohniska. Vlivem požáru byla poškozena i dře-
věná výplň boxu a konstrukce dopravníku Cestou na základnu doplnila vozidlo CAS15 MB vodou z hyd-
rantu u SD.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny

20.09. 15:07 Požár – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla povolána k požáru v prostorách bývalé pekárny v Rychnově nad Kněžnou. Naše jednotka po
příjezdu na místo události a provedeném průzkumu natáhla dopravní vedení od CAS 15 2200/135-M2Z
a jeden útočný proud „C“ do vnitřních prostor 1. nadzemního podlaží objektu. Pět členů JSDH Solnice
se v dýchací technice podílelo na hašení a odstraňování hořícího odpadu z vnitřních prostor 1. nad-
zemního podlaží. Dále se členové jednotky podíleli na rozebírání střešní konstrukce nad 2. nadzemním
podlažím. Při zásahu byl lehce zraněn jeden člen naší jednotky, který při přesouvání se vnitřním prosto-
rem na místo zasažené požárem v 1. NP spadl do prohlubně v podlaze. Po ošetření v nemocnici se vrá-
til na místo události. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, HZS RK – stanice Dobruška, JSDH RK, JSDH Lukavice, JSDH
Kostelec nad Orlicí, JSDH Vamberk, HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny

Hasiči Vás informují
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21.09. 13:48 Požár – Bílý Újezd/Hroška
Jednotka byla vyslána k požáru hnojniště v Bílém Újezdě-Hrošce. Po příjezd na místo události bylo pro-
vedeným průzkumem zjištěno, že hoří část hnojniště o rozloze cca 30 x 10 m. Jednotka použila k hašení
dva proudy „C“ natažené z vozidla CAS15 MB. Pro vyšší hasební účinek bylo k hašení použito smáčedlo.
Doplňování vody bylo zajištěno z vozidla CAS32 T148. V průběhu zásahu na místo události přijel maji-
tel s nakladačem, který hnojniště rozhrnul. Následně byla dohašena skrytá ohniska. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK – stanice Dobruška 

24.09. 13:06 Dopravní nehoda – Solnice
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě tří osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14 mezi
Solnicí a Lipovkou. Po příjezdu na místo události zabezpečila jednotka jedno vozidlo proti požáru a po-
mohla se zabezpečením vozidel proti úniku provozních kapalin. Dále řídila kyvadlově provoz na komu-
nikaci. Po vyšetření dopravní nehody Policií ČR pomohla jednotka s odtlačením havarovaných vozidel
mimo komunikaci, s naložením jednoho vozidla na odtah a s úklidem vozovky. Při nehodě došlo ke zra-
nění celkem čtyř osob.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

26.09. 09:36 Dopravní nehoda – Rychnov nad Kněžnou/Lipovka
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel,
ke které došlo na křižovatce silnic č. 3213 a č. 3214 v katastru obce
Lipovka. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzku-
mem zjištěno, že došlo k čelnímu střetu, kdy jedno vozidlo skončilo
převrácené na boku v příkopu a druhé vozidlo skončilo v protile-
hlém příkopu a zůstalo stát na kolech. Jednotka nejdříve zabezpe-
čila obě vozidla proti požáru a pomohla se zasypáním uniklých
provozních kapalin sorbentem. Následně řídila kyvadlově provoz na
komunikaci. Po zadokumentování dopravní nehody Policií ČR, po-
mohla jednotka s převrácením havarovaného vozidla zpět na kola
a s úklidem vozovky. Při nehodě došlo ke zranění celkem tří osob. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

27.09. 18:30 Dopravní nehoda – Třebešov
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla, ke které došlo na silnici č. 321
u obce Třebešov. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že havarované vo-
zidlo zůstalo stát v poli, a tudíž nebránilo provozu. Vzhledem k tomu, že zde byla již jednotka HZS RK,
tak se naše jednotka po domluvě s VZ vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

08.10. 04:47 Dopravní nehoda – Černíkovice/Domašín
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla, ke které došlo na silnici č. 321 mezi
Solnicí a Domašínem. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že vozidlo na-
razilo do betonového mostku a zůstalo stát mimo vozovku. Jednotka zabezpečila místo dopravní ne-
hody,  zabezpečila  vozidlo  proti  požáru  a  po  celou  dobu  vyšetřování  osvětlovala  místo  zásahu. 



Příloha ke článku Poklady z půdy
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Po zadokumentování dopravní nehody Policií ČR a úklidu okolí nehody od částí havarovaného vozidla se
jednotka vrátila zpět na svou základnu. Při této nehodě došlo ke zranění jedné osoby.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

15.10. 12:51 Dopravní nehoda – Rychnov nad Kněžnou/Lokot
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě čtyř osobních vozidel, ke které došlo na křižovatce silnic 
č. 321 a č. 3211. Po příjezdu na místo události začali členové jednotky řídit kyvadlově provoz na komu-
nikaci. Po zadokumentování dopravní nehody Policií ČR pomohla jednotka s naložením havarovaných vo-
zidel na odtah a s úklidem vozovky.. Při této nehodě došlo ke zranění jedné osoby.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

29.10. 12:33 Dopravní nehoda – Rychnov nad Kněžnou/Lokot
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě jednoho
osobního  vozidla,  ke  které  došlo  na  silnici  č.  3211
u obce Lokot. Po příjezdu na místo události uzavřela
jednotka komunikaci pro veškerý provoz. Následně po-
mohli členové jednotky s naložením zraněné osoby do
vozidla ZZS a po jejím odjezdu řídili provoz na komu-
nikaci. Po odjezdu všech vozidel IZS, byl obnoven pro-
voz na komunikaci a jednotka se vrátila zpět na svou
základnu. Při této nehodě došlo ke zranění jedné osoby.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

03.11. 05:45 Dopravní nehoda – Rychnov nad Kněžnou/Lokot
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. 321
v katastru obce Lokot. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že po střetu
zůstalo jedno havarované vozidlo stát na komunikaci a druhé skončilo v příkopu. Jednotka nejdříve na-
svítila místo události a u jednoho vozidla provedla protipožární opatření. Následně, po odjezdu vozidla
ZZS, řídila kyvadlově provoz na komunikaci. Po zadokumentování dopravní nehody Policií ČR bylo ve spo-
lupráci s jednotkou HZS RK jedno havarované vozidlo odstraněno z vozovky tak, aby nebránilo provozu.
Na závěr byl proveden úklid komunikace. Při této nehodě došlo ke zranění jedné osoby.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

11.11. 06:10 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla povolána do obchodního domu Kaufland v Rychnově nad Kněžnou, kde došlo k sepnutí
čidla EPS. Při výjezdu byl velitel jednotky informován operačním důstojníkem KOPIS HZS HK, že se jedná
o planý poplach. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK

22.11. 17:20 Dopravní nehoda – Solnice
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14
mezi Solnicí a Ještěticemi. Po příjezdu na místo události a provedeném průzkumu, se členové jednotky
postarali o dvě zraněné osoby, kterým poskytli předlékařské ošetření. Po příjezdu ZZS je předali do je-
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jich péče. Dále se členové jednotky postarali o nasvícení místa události, zabezpečení havarovaných vo-
zidel proti požáru a o řízení provozu na komunikaci. Po odjezdu vozidla ZZS a po domluvě s VZ se jed-
notka vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

23.11. 16:05 Dopravní nehoda – Solnice/Ještětice
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla, ke které došlo na komunikaci 
č. I/14 mezi obcemi Ještětice a Bílý Újezd. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem
zjištěno, že se havarované vozidlo nachází na boku v poli. Jednotka zabezpečila místo dopravní nehody
a vozidlo proti požáru. Dále po celou dobu zásahu řídila kyvadlově provoz na komunikaci. Po vyšetření
nehody Policií ČR pomohla jednotka s naložením havarovaného vozidla na odtah a s úklidem vozovky.
Po ukončení zásahu se jednotka vrátila zpět na svou základnu. Při této nehodě došlo ke zranění jedné
osoby.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

24.11. 12:14 Dopravní nehoda – Bílý Újezd/Hroška
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla, ke které došlo na komunikaci 
č. 29840 před obcí Hroška. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že se
havarované vozidlo nachází napříč přes silnici na střeše. Jednotka zabezpečila místo dopravní nehody
a poskytla jedné zraněné osobě předlékařské ošetření. Po příjezdu ZZS byla tato osoba předána do péče
lékaře. Dále jednotka zabezpečila vozidlo proti požáru a úniku provozních kapalin. Po zadokumentování
nehody Policií ČR bylo vozidlo, ve spolupráci s jednotkou HZS Dobruška, převráceno na kola a odstaveno
ke krajnici. Nakonec byl proveden úklid komunikace. Po celou dobu vyšetřování nehody byla komunikace
neprůjezdná. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK – stanice Dobruška 

28.11. 18:59 Požár – Voděrady
Jednotka byla vyslána do obce Voděrady, kde v čp. 55 došlo k požáru sazí v komíně. Po příjezdu na místo
události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že hoří saze uvnitř komína a v půdním prostoru se kouří
kolem komínového tělesa. Jednotka nejprve odstavila kotel z provozu a následně, ve spolupráci s místní
jednotkou a jednotkou HZS RK, pomocí kominického nářadí vyčistila a vybrala komín. Pomocí sbíjecího
kladiva majitele nemovitosti odbourala část betonové podlahy kolem komína a následně vodou z vyso-
kotlakého proudu nataženého z vozidla MB15 Atego ochlazovala stropní konstrukci kolem komína. Po
cestě na základnu ještě, z hydrantu u SD v Solnici, doplnila vozidlo vodou.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH Voděrady 

30.11. 08:11 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla povolána do obchodního domu Kaufland v Rychnově nad Kněžnou, kde došlo k sepnutí
čidla EPS. Při výjezdu byl velitel jednotky informován operačním důstojníkem KOPIS HZS HK, že se jedná
o planý poplach. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK
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04.12. 07:38 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla povolána do obchodního domu Kaufland v Rychnově nad Kněžnou, kde došlo k sepnutí
čidla EPS. Při výjezdu byl velitel jednotky informován operačním důstojníkem KOPIS HZS HK, že se jedná
o planý poplach. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK

05.12. 01:32 Požár – Solnice
Jednotka byla povolána do Zahradní ulice čp. 398, kde došlo k požáru sazí v komíně. Po příjezdu na
místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že hoří saze v komíně od krbových kamen umís-
těných v patře rodinného domku. Jednotka nejdříve odstavila topidlo z provozu a následně, ve spolupráci
s jednotkou HZS RK, pomocí kominického nářadí vyčistila a vybrala komín. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

07.12. 18:45 Požár – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla povolána do Nádražní ulice čp. 562 v Rychnově nad Kněžnou, kde došlo k požáru sazí
v komíně. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že hoří saze v komíně od
kotle umístěného v jednom z bytů. Komín byl zkontrolován z výškové techniky HZS RK a pomocí komi-
nického nářadí pročištěn. Členové jednotky spolupracovali při odstavení topidla v bytě a následného vy-
brání stržených sazí.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK

08.12. 19:25 Požár – Kvasiny
Jednotka byla povolána k požáru ventilace ve výrobní hale společnosti Škoda Auto Kvasiny. Po příjezdu
na místo události se zde již nacházely jednotky HZSp Škoda Auto a HZS RK, které začaly provádět vy-
hledávání ohnisek ve ventilaci haly. Dva členové naší jednotky byli připraveni v DT jako záloha pro pří-
padné střídání. Vzhledem k tomu, že žádná ohniska nebyla nalezena, tak se naše jednotka po dohodě
s VZ vrátila zpět na svou základnu. Celý zásah byl překvalifikován na technickou pomoc.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny 

14.12. 04:42 Dopravní nehoda – Solnice
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě kamionu, ke které došlo na komunikaci č. I/14 mezi Solnicí
a Lipovkou. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že kamion sjel do pří-
kopu a zůstal na boku opřený o stromy. Po dohodě s VZ řídila jednotka provoz na komunikaci. Po zado-
kumentování nehody a převzetí místa události Policií ČR se jednotka vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

15.12. 16:53 Technická pomoc – Kvasiny
Jednotka byla povolána k záchraně osoby do rodinného domu čp. 107 v Kvasinách. Po příjezdu na místo
události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že se jedná o oběšení muže na půdě rodiného domu. Čle-
nové jednotky muže odřízli a zahájili resuscitaci. Přivolaný lékař bohužel konstatoval smrt. Jednotka se
následně po domluvě s VZ vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK
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18.12. 06:12 Dopravní nehoda – Solnice
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla, ke které došlo na silnici č. 3213
mezi Solnicí a Litohrady. Po příjezdu jednotky na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno,
že se havarované vozidlo nachází v poli. Jednotka zabezpečila místo dopravní nehody a poskytla jedné
zraněné osobě, která se nacházela mimo vozidlo, předlékařskou pomoc. Tato osoba byla následně pře-
dána do péče lékaře. Další dva členové jednotky zabezpečili havarované vozidlo proti požáru. Vzhledem
k tomu, že se vozidlo nacházelo mimo komunikaci a nebránilo tak provozu vrátila se jednotka, po dohodě
s VZ, zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

21.12. 05:04 Dopravní nehoda – Byzhradec
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla,
ke které došlo na silnici č. 29845 před obcí Byzhradec. Po příjezdu
jednotky na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že
se havarované vozidlo, které se několikrát otočilo přes střechu, na-
chází v poli. Jednotka zabezpečila místo dopravní nehody a poskytla
jedné zraněné osobě, která se nacházela mimo vozidlo, předlékařskou
pomoc. Dále bylo vozidlo zabezpečeno proti požáru a byl řízen provoz
na komunikaci. Vzhledem k tomu, že se vozidlo nacházelo mimo ko-
munikaci a nebránilo tak provozu, bylo místo události předáno Policii
ČR a jednotka se vrátila zpět na základnu. 

Souhrn událostí za kalendářní rok 2020

František Hovorka, velitel JSDH

Požár Technická
pomoc

Únik nebezpečných látek /
ropných produktů

Dopravní
nehoda

Planý
poplach Celkem

14 6 1 26 7 54

Z činnosti mladých hasičů v roce 2020
Rok 2020 byl vzhledem k pandemii covidu-19 jiný než ty předešlé. Zimní přípravu v sokolovně jsme

úspěšně zvládli a ještě jsme se před jarní vlnou covidu-19  zúčastnili Provozské uzlovačky. 

Poté jsme museli naši činnost na 3 měsíce z důvodu pandemie přerušit. Před prázdninami jsme se stihli
několikrát sejít na hřišti v Ještěticích, kde jsme hráli hlavně míčové hry. Letní sezóna soutěží byla větši-
nou zrušena. 

Po prázdninách jsme se začali připravovat na podzimní část roku, což jsou hlavně branné závody. Děti
běhají v terénu, střílí ze vzduchovky, překonávají vodorovné lano, prokazují znalosti z vázání uzlů, topo-
grafie, první pomoci a požární ochrany. V září jsme startovali na Lukavickém braňáčku a v říjnu na za-
hajovacím „Závodu požárnické všestrannosti“ nového ročníku hry Plamen v Bystrém. Další naši činnost
jsme museli bohužel znovu přerušit z důvodu nové vlny pandemie covidu-19. 
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Přestože  jsme  se  v  letošním  roce  ne-
mohli pravidelně setkávat a připravovat na
soutěže, tak doufáme, že rok 2021 bude
nejen pro nás mnohem příznivější.

Na závěr bych chtěla poděkovat za vý-
znamnou finanční podporu Královéhradec-
kému  kraji  v  rámci  projektu  „Podpora
činnosti kolektivu mladých hasičů sboru
dobrovolných hasičů “ a městu Solnice za
podporu naší činnosti a doufáme, že nás
podpoří i v roce příštím.

Věra Králová

Poklady z půdy
(dokončení)

Nezbytnou podmínkou hospodářského rozvoje jsou komunikace. Rychnovsko a Kostelecko má velmi
dobrou železniční síť vhodně doplněnou autobusovými spoji. Nejvýznamnější je státní dráha probíhající
od Hradce Králové do Žamberka, která byla vybudována v roce 1874. V téměř stejné době (v roce 1873)
byla dána do provozu dráha z Chocně do Meziměstí s několika zastávkami v našem okrese. V roce 1893
byla otevřena trať z Častolovic do Solnice, jejímž hlavním podílníkem byla obec rychnovská a která má
velký význam pro podorlický kraj. V roce 1898 byl zahájen provoz na trase Moravany – Holice – Boro-
hrádek. Nejmladší dráhou je pak úsek doudlebsko – rokytnický zprovozněný v roce 1906.

V politickém okrese rychnovském je vybudováno celkem 360 km silničních sítí, z nichž 29 km připadá
na státní silnice, 139 km na okresní silnice na Rychnovsku a 192 km na Kostelecku. Moderní doba však
běží rychlejším tempem a dnešním požadavkům by poměry před třiceti roky již nevyhovovaly.

Proto v posledních letech vzniklo v našem okrese několik autobusových tratí, na nichž autodopravu
provozuje stát nebo ji dovoluje provozovat i soukromým podnikatelům. Těmito novými autobusovými tra-
těmi bylo umožněno spojení i do takových obcí, které byly dlouho „odříznuté od světa“. 

Dalším, dnes již samozřejmým pomocníkem obchodu a průmyslu, jsou poštovní, telegrafní a telefonní
linky. Poštovních úřadů je v našem okrese 17 (Borohrádek, Černíkovice, Častolovice, Javornice, Kvasiny,
Malá Čermná n.O., Doudleby n.O., Chleny, Kostelec n.O., Lično, Potštejn, Rychnov n.Kn., Skuhrov n.B.,
Solnice, Sudslava, Vamberk a Týniště n.O.).

Náš národ pochopil, že je nutné poskytovat stejnou příležitost ke vzdělání všem jednotlivcům bez roz-
dílu sociálních poměrů a že velikost národa může vzrůstat jen podporou vzdělanosti veškerého občanstva.

Rozvoj školství je v našem okrese potěšující. Jsou tu jak střední a odborné školy, tak i celá řada dobře
vybavených škol měšťanských a obecných. 

Z historie
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Latinské školy, založené v Rychnově n.Kn. v roce 1713, byly v roce 1871 přeměněny na obecní a v roce
1881 ve státní gymnázium. To pak od roku 1923 nese název Pelclovo reálné gymnázium. Státní reálka
v Kostelci n.O. (založená v roce 1879) je od roku 1936 provozována jako reálné gymnázium.

V Kostelci n.O. od roku 1895 zajišťuje odbornou výuku pro mladé hospodáře nová rolnická škola.
Veřejná odborná škola pro ženská povolání v Rychnově n.Kn. započala svoji činnost v roce 1912. Do-
růstající dívky se v ní připravují nejen na výdělečná povolání, ale i na roli ženy a matky s povinnostmi
v rodině. V poslední době byla v Kostelci n.O., v budově bývalého Zoubkova útulku, zřízena hospodyň-
ská škola pro dívky.

Pro vzdělávání živnostenského dorostu byly již v 80. letech předchozího století zřízeny tzv. pokračo-
vací školy. V těchto školách se vyučovalo pouze v neděli, to však nepostačovalo potřebám jednotlivých
živností. Proto byly v Rychnově n.Kn. a Kostelci n.O. zřízeny obvodové odborné učňovské školy s celo-
denním vyučováním po dobu 10 měsíců. Praktické vyučování bylo rozděleno na několik samostatných
zaměření:
- obvodová odborná učňovská škola pro živnosti zpracovávající kovy
- obvodová odborná učňovská škola pro živnosti umělecké
- obvodová odborná učňovská škola pro živnosti potravní
- obvodová odborná učňovská škola pro živnosti obchodní
Předností těchto škol je, že neučí žáky pouze teoreticky, ale i výcvikem v samostatné práci v dílnách

vybavených moderním zařízením a stroji.

Ve Vamberku byla již v roce 1889 zřízena první česká odborná škola krajkářská, která do této doby vy-
chovala několik stovek zručných krajkářek podorlického kraje.

V současné době chodí nejmladší generace zdejšího okresu do deseti měšťanských škol a šedesáti
škol obecných. Mimo tyto je v Kostelci n.O. na Skále zřízena dvoutřídní pomocná škola.

Při obecných školách (Černíkovice, Velká Čermná n.O., Doudleby n.O., Javornice, Peklo n.Zd., Solnice,
Sopotnice, Sudslava, Skuhrov n.B., Rychnov n.Kn.) jsou zřízeny i dvouleté lidové školy hospodářské,
jejichž úkolem je prohlubování vzdělanosti mládeže různých hospodářských oborů.

Osvětová činnost je vložena do rukou osvětových sborů v Rychnově n.Kn. a Kostelci n.O.

V obcích je celá řada spolků divadelních, tělocvičných, sportovních, hospodářských a dalších. Některé
divadelní spolky jsou velmi vyspělé a provozují hry náročné jak po herecké, tak i technické stránce. Dnes
již téměř v každé obci je divadelní sál spravovaný místními ochotníky. Pěveckých spolků je v našem
okrese několik a spolu s hudebními kroužky tak pečují o povznesení zpěvu a hudby.

Sportovních a tělocvičných spolků je v okrese poměrně velké množství. Pečují u svých členů o po-
vznesení těla i ducha. Vedle fotbalu, házené a atletiky je velký zájem i o tenis. Ve všech obcích se vždy
najde nějaké hřiště k provozování těchto sportů. Turistické kluby se starají o zvýšení povědomí o krásách
našeho kraje.

Veřejné knihovny jsou dnes provozovány téměř ve všech obcích. Mnohde jsou zřízeny i veřejné čítárny.

Stálých biografů je v našem okrese poměrně hodně. V Rychnově n.Kn., Kostelci n.O. a Týništi n.O. mají
po dvou, po jednom pak obce Solnice, Vamberk, Doudleby n.O., Potštejn, Sopotnice, Častolovice, Malá
Čermná n.O. a Borohrádek.
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Z tiskopisů, které jsou v našem okrese vydávány, je potřeba uvést „Orlické proudy“ a „Orličan“ vydá-
vané v Kostelci n.O. a měsíčník „Okresní věstník pro politický okres Rychnov n.Kn.“ včetně týdeníku
„Posel z Podhoří“ vycházející v Rychnově n.Kn.

Po stránce zdravotnické je v rychnovském okrese dobře postaráno o jeho obyvatele. Spolu s úředním
lékařem a čtyřmi sekundárními nemocničními lékaři je v okrese rozmístěno dalších 28 lékařů. 

Velmi významným zdravotním ústavem je všeobecná veřejná okresní nemocnice v Rychnově n.Kn. Je
vlastně jediným ústavem tohoto druhu v celém podorlickém kraji, přijímá nemocné nejen z vlastního
okresu, ale i Žamberka, Rokytnice v O.h. a částečně i z Nového Města n.M. Nemocnice je velmi dobře vy-
bavená. Má dva operační sály, laboratoře, elektrokardiograf a všechny další moderní léčebné pomůcky
pro fyzikální terapii.

Lid našeho kraje je vzdělaný a pokroku nakloněný, v práci vytrvalý a houževnatý. Všechno jeho úsilí
směřuje za společným cílem – být hospodářsky ještě silnějším. Zdolává tak těžký, ale krásný úkol a tím
dále buduje hospodářský rozkvět celé společnosti.

Všichni pracujeme k povznesení kraje a vlasti po příkladu nejlepších synů národa, kterých se i v našem
kraji zrodilo bezpočet.

Tímto končí písemná práce, kterou vypracovala před osmdesáti roky tehdy pomocná učitelka z Tý-
niště nad Orlicí jako podklad k žádosti o zvýšení kvalifikace. A my teď už jen můžeme v klidu porovnat
dnešní dobu s dobou našich předků.

(Barevné vzorky - viz uvnitř Zpravodaje)

Vybral a lehce upravil do této podoby Václav Balous

Bobek aneb „dobrý skutek“ předsedy vlády
Psal se rok 1986 a Solnice slavila šestisté výročí svého povýšení na město. V rámci oslav byly konány

rozličné doprovodné akce. Jejich součástí byla spanilá jízda historických vozidel a motocyklů Solnicí,
malování dětí na čtrnáctce, přejíždění plovárny na kolech, otevření Domu služeb na tehdejším Gottwal-
dově náměstí, seskoky padákem a zábava s diskotékou.

K tomuto datu se váže ještě jedna oslava, byť málo prezentovaná. Město Solnice si pořídilo Bobka. Byl
to tzv. smykový nakladač UNC 060, který vyráběla ZTS Detva v Krupině, a prodával se tenkrát za cenu
cca 135 000,- Kčs. Možná se ptáte, co je na tom, co by stálo za oslavu. Vždyť dnes přijede dealer, předá
Bobka, dá vám ruce na ovládací páky a je to. Psal se však rok 1986. Nebyl toaleťák, nebyly vložky, ne-
byly banány, nebyly Bobkové. MNV (Místní národní výbor) usiloval o to vybavit své technické služby ně-
jakou moderní  technikou, která by nahradila krumpáč a  lopatu. O všechny finanční prostředky na
investice se tehdy chodilo prosit na ONV (Okresní národní výbor) v Rychnově nad Kněžnou. Odpovědní
pracovníci s pobaveným úsměvem finanční prostředky přislíbili, vědomi si naprosté nemožnosti Bobka
získat. A skutečně všechny pokusy získat tzv. bilanci – kladné potvrzení pro odběratele výrobku, byly
marné. V dalekém širokém okolí byl ke spatření jen jediný exemplář Bobka a to v Technických službách
v Novém Městě nad Metuji. To proto, že ve městě sídlil Stavostroj, podnik patřící do rodiny ZTS. Náhoda
nám však přišla naproti. Moji sestru přijela navštívit kamarádka z lázní. Při povídání vyšlo najevo, že
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VZPOMÍNKY NA  AFRIKU
(11. pokračování...)

V předcházejícím čísle Zpravodaje jsem se zmiňovala o našich
nákupních výpravách pro potraviny a nápoje do tropického měs-
tečka Tzaneen. Tam ale naše cesty nekončily pokaždé, protože
necelé dvě hodiny cesty odtud se nacházelo pro nás obrovské lá-
kadlo, které nás přitahovalo jako magnet, a tím byla jedna z nej-
větších přírodních rezervací nejen v Jižní Africe, ale snad i na
celém světě, Krugerův Národní Park.

Na konci devatenáctého století byl tehdejším prezidentem
Krugerem vyhlášen jako rezervace Sabie. Měří téměř 20 000 km2

a nachází se na hranicích s Mozambikem a Zimbabwe. Od Kro-
kodýlí řeky na jihu k Limpopu na severu měří 350 km, je v něm 2400 km silnic a 24 kempů, ve kterých
je možno velmi pohodlně přenocovat. 

Po cestách v Parku se může jezdit rychlostí nejvýše 40 km na prašných nebo 50 kilometrů v hodině
na cestách asfaltových a není radno přikázanou rychlost překračovat, protože nejen že ohrožujete zví-
řata, která se velmi často po cestách pohybují, ale navíc místní policie, skrytá za keři rychlost namátkově

kontroluje. Nikdy nevíte, kdy na ni narazíte, pokuty jsou
zde vysoké a výmluvy nepomáhají.

Volně zde žijí velké šelmy, např. lvů je každoročně po-
zorováno na 1500, levhartů kolem 1000,  gepardů 200,
hojné jsou i hyeny, psi hyenovití, které ale není lehké
spatřit, a můžete mluvit o štěstí, když jich pár někde za-
hlédnete, alespoň toto je moje zkušenost. 

Jedny z nejhojnějších antilop jsou impaly, kterých zde
žije na 120 000, pro jejich množství se jim úsměvně říká
„fast food“, nebo také McDonald’s masožravých zvířat.

Ze života našich občanů

kamarádčina tchýně pracuje na sekretariátu tehdejšího komunistického předsedy vlády JUDr. Lubomíra
Štrougala. A to byla příležitost, kterou jsme s bratrem, toho času pracovníkem technických služeb v Sol-
nici, nepustili. Napsali jsme supliku předsedovi vlády, a ta se skutečně za několik dní ocitla na jeho stole.
Pak už šlo všechno jako po másle, jen pracovníkům ONV poněkud zkysnul úsměv na rtech. Hned se
hrnuly návrhy, jak Bobka užívat společně i ku prospěchu celku. To se však nestalo. Bobka si solnická rad-
nice uhájila, a proto se mohla u příležitosti oslav 600 let města konat i tato neveřejná vítězná oslava.

Mirek Daněk
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Zeber je zde 30 000, žiraf na 9 000, pakoňů žíhaných 13 500,
kudu velkých 10 500, vodušek, které mají na zadečku bílý kroužek, tu
žije na 4000 a mnoho dalších antilop, prasat savanových a bradavič-
natých (která se pasou vkleče) je 3000, žije tu na 25 000 buvolů, kteří
jsou považováni za celkem nebezpečné, a při blízkém setkání s nimi,
přestože sedíme v autě, se nám tají dech a jsme pokaždé napnutí,
jestli buvol, upřeně nás pozorující, se náhodou nerozhodne po nás
vystartovat. Adrenalinu se vám v Parku dostane víc než dost.

V řekách jsou spousty krokodýlů a nejméně 3 000 hrochů, kteří za
soumraku vylézají z vody, aby se napásli. Na první pohled vypadají
tito ‘hoši’ hroši jako pohodáři, ale jsou považováni za jedny z nejne-
bezpečnějších zvířat. 

4000 kilogramů v rychlosti 30 kilometrů za hodinu, takhle vás za-
bije buď brzdící náklaďák anebo rozběhnutý hroch. Jenže náklaďák není permanentně naštvaný, nemá
půlmetrové ostré zuby a ani neútočí na loďky...

Ročně hroši zabijí v Africe nejméně 2 900 lidí - (většinou když se člověk dostane mezi matku a mládě,
anebo ve vodě, kde je ponořený hroch prakticky neviditelný), což je víc, než kolik mají na svědomí lvi,
sloni, levharti, buvoli a nosorožci dohromady. Po cestách si to občas mašírují želvy nebo chameleoni, kte-
rých ale bohužel rapidně ubývá. 

Je to tu ráj i pro ornitology, kteří zde mohou pozorovat
a studovat na 507 druhů ptáků, od malých snovačů, kteří si
budují hnízdečka nad vodními plochami, až po pštrosy.

V řekách a jezírcích se vyskytuje na 50 druhů ryb a 33
druhů obojživelníků,  v Parku  je 227 druhů motýlů a 112
druhů plazů.

A co by byla africká rezervace bez slonů!!!???  Těch žije
v Parku kolem 11 700 a přestože jsou to nádherná a fasci-
nující zvířata, která já osobně velmi obdivuji a miluji, dokážou v přírodě nadělat hodně škody. Největším
problémem tu nejsou ani návštěvníci, ani pytláci, ani šelmy, ale právě sloni. Nemají prakticky žádné při-
rozené  nepřátele  (kromě  lidí!!!),  takže  se  jejich  stavy  neustále  zvyšují  a  tím  se  zvětšuje
i plocha zdevastované krajiny. Křovinatá buš se v místech, kde se vyskytují větší sloní stáda, mění
v poušť, která jiné býložravce neuživí. Tím dochází k poklesu stavu navíc i velmi vzácných druhů antilop. 

Snižování počtu slonů odstřelem vyvolává bouřlivé protesty ochránců přírody. Pravidlem je, že se při
odstřelu musí zlikvidovat celé sloní rodinky, protože jedinci z rodin, kteří se odstřelu vyhnou, si masakr
moc dobře pamatují a dokáží svým rozzlobeným a vyděšeným řáděním nadělat v okolí ještě víc škody.
Často napadnou i lidi, kteří jsou v jejich dohledu, protože neumí rozlišit ty dobré od zlých. Dokáží ko-
munikovat na vzdálenost až 15 kilometrů, takže rozrušený slon přenese svoje podráždění na stáda všude
kolem ve svém vysílacím dosahu. 

Kdysi jsem zažila hodně nepříjemnou situaci, ne sice v Kruger Parku, ale ve volné přírodě v Botswaně,
kam jsme jezdívali s přáteli do soukromého kempu Hatari, vlastněného jedním z našich přátel.
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Jednou, už na hraničním přechodu Pont Drift, který se nachází mezi Jižní Afrikou a Botswanou, kde
jsme měli permanentně zaparkovaný starý vojenský terénní Jeep, kterým jsme vždycky pokračovali dál
buší do kempu Hatari vzdálenému asi 60 kilometrů od hranic, jsme ve vzduchu vnímali jakési napětí
a nepokoj, který jsme z minulých návštěv neznali a neuměli si ho vysvětlit.

Do  kempu  Hatari  se  dá  dostat
pouze přes oblast zvanou Tuli Game
Reserve,  ve  které  žije  víc  jak
600 slonů, což je největší počet vy-
skytující  se na  kterékoliv  soukromé
farmě. Slony tu vidíte všude, kam se
podíváte. I tady, při projíždění Tuli far-
mou, jsme cítili stejný nepokoj, sloni
se chovali velmi neobvykle. V dáli po-
dupávali,  troubili,  mručeli,  mávali
ušima a  choboty, nakonec  se  jeden
mladý slon za naším autem i rozběhl,
takže jsme měli co dělat, abychom mu ujeli. V jednom momentě jsem se i tak trochu vduchu loučila
s pozemským životem, protože chudák starý Jeep, navíc s přívěsem, plný lidí a proviantu, zaparkovaný
delší dobu v přístřešku na hraničním přechodu, moc pohyblivý zrovna nebyl.          

Navíc se za námi mladý slon pustil právě v době, kdy jsme se zastavili ve vyschlém, písčitém korytu
řeky Limpopo, které bylo v místě našeho přejezdu nejméně dva kilometry široké. 

Jedním ze základních pravidel v divočině je to, že v žádném případě nesmíte nikdy vypnout motor vo-
zidla. A právě tady náš jinak velmi zkušený řidič John udělal málem fatální chybu...vypnul motor, aby-
chom se mohli kochat zvuky přírody, kterých je tam nespočet, hlavně vřískajících paviánů a tentokrát
i mručících slonů.

Když jsme zahlédli slona, jak se žene přes keře k našemu Jeepu, naskákali jsme v mžiku do auta, ale
John se marně snažil nastartovat. V panice otáčel klíčkem startéru stále znova a znova a Jeep ne a ne
nastartovat. A slon se řítil dál naším směrem...auto škytalo, slon pádil, větve praskaly pod jeho vahou
a my tajili dech a čekali na to, až si to s námi slon rozdá. Utéct nebylo kam a hádám, že jsme se tenkrát
modlili úplně všichni. Já už jsem byla nakonec smířená s nevyhnutelným osudem, když se Johnovi ko-
nečně podařilo Jeep (říkali jsme mu ‘Suzi’) nastartovat a slimáčím tempem jsme se pískem rozjeli ke dru-
hému břehu. Slon za námi ještě chvilku pádil, ale nakonec nejspíš usoudil, že už nám dal dostatečně za
vyučenou, začal zpomalovat, až se zastavil úplně a nakonec neslyšně zmizel v keřích.

Po zbytek cesty na Hatari nikdo z nás ani nehlesl, jak nám vyschlo v krku, a neměli jsme ani sílu třeba
jen hlesnout. V kempu to spravilo pár skleniček koňaku, ale o právě prožitém strachu jsme už nikdy ne-
mluvili. Ale i za pobytu v Hatari jsme několikrát vycítili nepokoje slonů a až na zpáteční cestě, na hra-
ničním přechodu Pont Drift, kde jsme opět měnili auta, jsme se od celníků a rangerů dozvěděli důvod
sloních nepokojů. 

Nedlouho před naším příjezdem do Botswany totiž postřelil jakýsi americký lovec trofejí jednoho slona
ze stáda, které se páslo nedaleko hraničního přechodu. Sloni i s tím zraněným utekli do buše, ale zprávu
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o tom si předali dál...tím rozrušili všechny slony v nejbližším okolí a ti se vydali k celní budově, kde cel-
níkům rozdupali a zničili všechna políčka, na kterých si pěstovali zeleninu, poničili ploty, snad údajně na-
padli i toho lovce a zmizeli v buši. My jsme se tu nešťastně objevili právě v době největšího rozruchu
a málem nás to stálo život.  

Tak toto byla moje vzpomínka na ne zrovna příjemné setkání se slony. Přesto je mám stále ráda
a vzhlížím k nim s velkým respektem. V divočině je třeba naprosto respektovat zákony, řídit se naříze-
ními, která ochraňují jak bezpečí divokých zvířat, která tam jsou doma, tak i lidí, a potom většinou ne-
vzniknou situace, ve kterých jde o život.

Ale to jsem trochu odbočila a tak se vraťme zpět do Kruger Parku. Do Parku vede 11 příjezdových bran,
kde se musíte zaregistrovat, zaplatit vstupní poplatek a vyfasujete papírový sáček na odpadky zároveň
s instrukcemi a pravidly, jak se v rezervaci chovat. Zakázané je např. mít u sebe zbraně, ani domácí zví-
řata do Parku nesmí. Brány rezervace se otvírají v létě v 05:30 hod., v zimě v 06:00 hod. ráno a zavírají
v létě v 18:30 hod. a v zimě v 17:00 hod. Časy se přísně dodržují a jejich porušení se trestá pokutou.

Pokud bydlíte v jednom z kempů, musíte se i zde navrátit v předepsaném čase. V podvečer vycházejí
na lov nebezpečné šelmy a nebylo by radno setkat se s nimi ve volné přírodě, kromě toho je přísně za-
kázáno kdekoliv mimo kemp nebo vykázané prostory vozidlo opouštět. Nikdy nevíte, kolik párů očí vás
odněkud nepozorovaně sleduje. Dokonce se nesmíte vyklánět ani z okýnek vozů, nebo je mít hodně ote-
vřená, což se ale dodržuje poněkud hůře, speciálně za velkých veder, při malé rychlosti auta a pokud ne-
máte klimatizaci. Velmi rychle a ochotně ale všichni okénka zavírají,  jakmile se kolem objeví hordy
paviánů, kteří jsou na lidi zvyklí. Bohužel je lidé i přes přísné zákazy krmí, takže opičáci drze kontrolují
vnitřky vozů, aby zjistili, co by se dalo ukrást a sníst. Občas se na vašem voze svezou do nejbližšího
kempu, odkud se zase jiným autem vrátí zpět. 

Kromě šesti hlavních kempů, ve kterých jsou mimo chatek pro uby-
tování také restaurace, benzínové pumpy, obchody s potravinami a su-
venýry nebo pošta, jsou po rezervaci také vybudovaná oplocená místa,
kde smíte zastavit, opustit vůz, zajít si na toaletu, v malém obchůdku si
koupit drink, zmrzlinu, časopis nebo jiné drobnosti, např. pohlednice,
svíčky, zápalky, atd... posedět venku u stolků, najíst se a trochu zchladit
ve stínu stromů. Ale ejhle, i tady je dobré být na pozoru, protože stačí jen
trocha nepozornosti a ze stromu se rychlostí blesku spustí malá opička
a než se nadějete, váš chléb, či banán mizí v koruně stromu. Takže jed-
nou rukou držíte sendvič a druhou, vyzbrojenou třeba klackem nebo ulo-
menou  větví,  odháníte  opice.  Jsou  schopné  odnést  vám  i  malou
plastovou lahev limonády. 

Místní hlídači se je snaží zahánět tím, že po nich střílí kamínky z praků, ale opičky si z nich moc ne-
dělají. Dokonce jsme zažili na jednom takovém místě i tukany, jak běhali kolem našich stolků a pokřiko-
vali na nás v naději, že jim něco na zub hodíme. Stalo se nám také, že jsme zastavili na odpočívadle,
otevřeli všechny dveře, abychom vnitřek auta trochu vyvětrali, ale zapomněli jsme, že máme na zadním
sedadle právě koupený velký trs banánů. Než jsme se nadáli, spustil se ze stromu obrovský opičák, pro-
létl autem jako blesk a než jsme se nadáli, seděl nad námi na větvi a studoval svoji kořist. Oni na dálku,
z bezpečí stromů, přesně rozeznají, co je k snědku a jak se toho zmocnit. 
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K mé velké úlevě si mé tašky, která ležela hned vedle banánů, ani nevšiml. Naštěstí!!! Měla jsem v ní
pas, kreditky, no prostě všechno... O dalších dobrodružstvích a zážitcích jak z Kruger Parku, tak i z jiných
zajímavých míst až zase příště.

Jsme na začátku nového roku - roku 2021 a já si vám všem tímto dovoluji popřát to, co si dnes všichni
přejeme ze všeho nejvíc, a to je zdraví. Ať úspěšně a co nejrychleji překonáme tuto neobvyklou a ne
zrovna dobrou dobu a ať je náš život opět klidný, šťastný a spokojený.

(…pokračování příště)

Vlasta Havlíčková//Milatová

Arménie – východní křesťanská výspa
Před pár týdny plnily stránky novin informace o nové eskalaci napětí a přímých vojenských akcí mezi

Arménií a Azerbajdžánem, dvou zakavkazských zemí, které dokázaly v době existence Sovětského Svazu
vcelku mírově koexistovat, ale po svém osamostatnění od 90. let mezi sebou s přestávkami neustále
válčí, především o území enklávy Náhorního Karabachu.  I když nakonec bylo dosaženo příměří, zahynuly
tisíce hlavně mladých lidí a Arméni jsou nuceni opustit své domovy, kde zůstaly jejich majetky, armén-
ské křesťanské chrámy a jiné památky. Sleduji ty zprávy s velkou obavou a přiznám se i s velkými sym-
patiemi pro arménskou stranu. A to nejen proto, že jsem měla možnost cestovat po Arménii a poznat její
krásy, historii, památky, zvyky a mám zde přátele. Trápí mě zjednodušené informování o konfliktu našimi
médii, kdy se mluví hlavně o arménských separatistech z Náhorního Karabachu, jako by to byla hlavní
příčina, a o snaze Azerbajdžánu o jeho „osvobození“. Situace je však daleko složitější.

Kdo si dá práci a najde si podrobnější informace o historii těžce zkoušeného arménského národa,
jehož osud se podobá osudům pronásledovaných Židů (jsou zde ale též paralely s naší českou historií),
i hodnocení konfliktu jinými zahraničními zdroji, jistě mi dá za pravdu, že viníky je třeba hledat úplně
jinde. 

Dovolte mi uvést pár údajů a také zavzpomínat na mé cesty po této zemi, které mi byly dopřány
v sedmdesátých letech minulého století,
tedy v době mého mládí a studentských
let. Arménie je poměrně malá země, roz-
lohu má 29 900 km2,  z  níž  převážnou
část tvoří náhorní roviny s nadmořskou
výškou 1500-1800 m n.m. Žije zde asi
3,15 milionu obyvatel. Arménů celkem je
však  asi  11  milionů,  roztroušeni  jsou
v tzv. diasporách v mnoha zemích celého
světa. Nejvíce jich je v Rusku (asi 1,18 mi-
lionu), téměř půl milionu v USA, ale žijí
i ve Francii, Gruzii, Sýrii, Íránu, Libanonu,

Cesta po Arménii
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Ukrajině, Turecku, Izraeli a též u nás. Po staletí čelili útokům okolních říší (Asyřané, Peršané, Římané, Ara-
bové, Seldžukové, Turci), které je přiměly k útěku z domova, aby často zachránili holý život. Čelili též roz-
pínavosti Římské  říše,  ale nakonec  se  jí  arménské království dobrovolně podřídilo. Zmínka o hrdé
arménské podkavkazské pevnosti, východní hrázi říše proti Peršanům, je např. v románu Antonína Trýba
„Císař chudých“ popisujícím vládu císaře Diokleciána (284-305).

Arménie je překrásná a zajímavá země
Jižního Kavkazu a se svou dávnou histo-
rií patří k nejstarším civilizacím světa. Už
v době železné r. 861 př.n.l. bylo na ná-
horní plošině mezi Malou Asií, Kavkazem
a Mezopotámií (Arménská vysočina s cen-
trem u  jezera Van)  založeno  království
Urartu,  které  se  udrželo  až  do  r.  585
př.n.l. Dodnes jsou na jihovýchodním pa-
horku nad Jerevanem zříceniny pevnosti
Erebuni založené králem Argištim v pol.

8.stol. př.n.l. s restaurovanou malířskou výzdobou. Arménie přijala jako první na světě v r. 301 křesťan-
ství jako státní náboženství. Arménská apoštolská církev odvozuje svůj vznik od sv. Bartoloměje, který
se sv. Judou Tadeášem a sv. Šimonem prováděl svou misijní činnost na východ od Judeje v Arménii a Per-
sii, kde tito misionáři zemřeli mezi pohany mučednickou smrtí. Podle legendy Bartoloměj vyléčil dceru
arménského krále, který na důkaz vděku přešel ke křesťanské víře. Středisko arménské církve v Ečmiad-
zinu jsem měla možnost navštívit, viděla jsem jejich katolikose (patriarchu), účastnila jsem se tu slav-
nostní mše k posvěcení vinobraní s překrásnými sborovými zpěvy, což na mě hluboce zapůsobilo. Viděla
jsem v Arménii jak křesťanské chrámy a kláštery (např. Gegard zpola vytesaný ve skalách) s jejich orna-
mentálně zdobenými kamennými kříži (chačkáry) i zrekonstruovaný chrám antický v Garni. Obdiv za-
sluhuje Matenadaran, muzeum
písemnictví  v  Jerevanu,  kde
jsou knihy s překrásnými ilumi-
nacemi,  některé  dokonce  da-
leko  starší  než  naše  literární
památky (i z 5. a 6. století). Ar-
ménské písmo vytvořil v 5.sto-
letí mnich a  lingvista Mesrop
Maštoc, v této souvislosti chci
zmínit,  že na území bývalého
SSSR  existovaly  jen  4  druhy
písma a písemnictví – azbuka,
latinka,  arménské  písmo
a písmo gruzínské.

V 17. století byla Arménie rozdělena mezi Turecko (připadla mu západní Arménie) a Persii (východní
Arménie). Národní  identitu  jim  v  tomto období  pomohla udržet  jejich  kultura  i  víra. Až  začátkem
19. století, v r. 1828, připadla část východní Arménie spolu s východní Gruzií carskému Rusku. Armény,
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žijící v Tureckem spravované západní Arménii (přibližně 7/8 původního arménského území), postihl tra-
gický osud. V době podrobení Osmanské říši začala série genocid. V letech 1895/96 bylo vyvražděno
cca 300 tis. Arménů, další masakr proběhl v r. 1909, nejhorší hrůzy je postihly v době vlády Mladoturků,
přesněji tří pašů: Talata Paši, Envera Paši a Džamala Paši. Za 1.sv.v. v letech 1915-1918 bylo pobito, upá-
leno, podřezáno, nahnáno do syrské pouště a umořeno hladem a žízní 1,5 milionů Arménů včetně dětí,
ženy byly znásilňovány a poté ukřižovány. Těžko jen číst o všech hrůzách, kterých se Turci dopouštěli. Exis-
tuje o tom spousta svědectví. Na podkladě skutečných událostí o ozbrojeném odporu hrstky Arménů na
Mojžíšově hoře v Sýrii napsal německý spisovatel pražského původu Franz Werfel knihu „Čtyřicet dní“.
Opravdu doporučuji přečíst. Po tu dobu se dokázala skupina Arménů bránit mohutné přesile tureckých
vojsk, než je zachránila válečná britská loď ze základny na Kypru. Toto vraždění je označeno za první ge-
nocidu moderních dějin. Statisíce Arménů prchalo před těmito hrůzami do Ruska a jiných zemí. Svě-
dectví o těchto hrůzách podal dokonce i Čech – cestovatel a novinář Karel Hansa (1890-1967) ve své
knize „Hrůzy východu“. V r. 1922 založil v syrském Allepu humanitární organizaci na pomoc arménským
sirotkům z utečeneckých táborů. Byla jsem ráda, když i Česká republika konečně v r. 2017 uznala popsané
zabíjení Arménů jako genocidu. 

Nezapomenu nikdy návštěvu památníku jejím obě-
tem na vrchu Tsitsernakaberd u Jerevanu. Památník
je tvořen 44 m vysokou jehlou jako výrazu donebevo-
lajícího utrpení arménského lidu a 12ti nakloněnými
žulovými deskami umístěnými do kruhu představují-
cími 12 vilájetů (provincií - pašalíků), na kterých pro-
bíhalo masové vraždění a vyhánění Arménů. V jejich
středu hoří věčný oheň a stále zní působivé žalmy. Na
100 m dlouhé zdi jsou pak zapsána jména arménských
měst a obcí, které byly touto genocidou postiženy. 

Příjemným zážitkem bylo koupání v jezeře Sevan na
jeho severozápadní straně, kde kromě mé maličkosti
a mých dvou průvodců byl jen šumící rákos, příjemný
větřík, co čeřil nekonečnou hladinu, a na levém břehu
se táhly do dáli tmavé a divoké vysoké hory Malého
Kavkazu. Tenkrát nebylo jezero cílem turistů jako dnes.
Také by asi děvče v plavkách dříve působilo poněkud
nemravně. Prudérní společnost se ale rychle mění –
dnes jsou v Arménii poměry jiné, možná v něčem ke
škodě. Nezapomenutelným zážitkem byl pohled na
horu Ararat, kde se při potopě světa zachránil biblický
Noe; provázel mě téměř po celou trasu mé cesty Arménií. Oba vrcholy hory – Malý i Velký Ararat se svou
sněžnou čepičkou (při pohledu na cestě od Gegardu připomínající odpočívající dívku) vystupují z oparu
vznášejícím se nad okolní nížinou a jako by se vám přibližovaly a promlouvaly k vám se svou obžalobou
o zmučené a ukradené původně arménské zemi. Ararat je nyní v Turecku, zůstává však nejen ve znaku
Arménie ale i v srdcích všech Arménů, ať žijí kdekoliv na světě. Malé odbočení pro odlehčení: jistě jste
všichni slyšeli o vtipech, resp. dotazech na Rádio Jerevan. Tak jeden připojuji: Turci se dotazují Rádia Je-
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revan, kdy Arménie sundá ze svého znaku horu Ararat, která je přece turecká. Odpověď zněla: Až Turecko
sundá z vlajky půlměsíc, Arménie sejme horu Ararat. 

Není divu, že po válce mezi těmi, kteří tyto masakry
přežili, vzniklo hnutí Nemesis a dalo si za cíl potrestat
hlavní strůjce. Tři pašové totiž po porážce osmanské říše
museli uprchnout z Turecka, kde byli v nepřítomnosti
odsouzeni k trestu smrti. Skrývali se v Německu, Enver
pak i v Rusku, kde v bojích proti Rudé armádě v r. 1922
padl. Talata a Džamala dostihli arménští atentátníci. Mi-
mochodem Evropan Hitler, když zahájil fašistickou ge-
nocidu Židů a Slovanů se právě těmito činy inspiroval
a jako „obhajobu“ prohlásil: kdo si dnes vzpomene na
nějaké Armény!? (Věcná poznámka – i v první světové
válce Německo Turecko jako svého spojence v likvidaci
Arménů podporovalo).  

Jak je vidět, křesťanskými tradicemi se nepyšní jen
evropské země – Arménie, jak víme, je za Kavkazem, je
tedy považována za součást Asie. A když se trochu blíže
seznámíte s jejich historií, budete fascinováni, jak sta-
teční Arméni dokázali po staletí i tisíciletí křesťanskou
víru hájit v obrovském obležení islámem - Perskou říší
a poté i Osmany. S úctou a pietou se musím sklonit před
oběťmi genocidy. 

Mám za to, že za současným konfliktem o Náhorní Karabach, kde žije přibližně 95 % Arménů, kam se
jejich předci kdysi dávno uchýlili na svém útěku před Osmany, je třeba hledat právě tyto vztahy. Azer-
bajdžán je islámský stát, bohatý na ropu a zemní plyn, který si může koupit jak nejnovější zbraně, tak
i některé západní politiky. Žije v něm 10 milionů obyvatel a stojí za ním Turecko s 80 miliony obyvatel,
člen NATO disponující ohromným armádním a zbrojním potenciálem. Bohužel zbraně do Azerbajdžánu
se dostávají i z České republiky (moderní přesná děla DANA). Arménie je chudá země, v posledních de-
setiletích značně ekonomicky strádající, nabídnout může hlavně turisticky zajímavé lokality a termální
prameny – v době pandemie Coronaviru těžko zúročitelné. Ani pomoc od Arménů ze zahraničí nemohla
vyrovnat síly s protivníkem. 

Představa, jak arménské rodiny opouštějí své domovy a své majetky a v předvánoční čas utíkají jen
s tím málem, co poberou, co se jim vejde do auta, a ujíždějí vstříc neznámu v naději, že někde najdou
nový domov a obživu, je velmi pochmurná. Přejme jim, aby se jim to podařilo, aby se jim dostalo potřebné
pomoci.

Věra Kučerová
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ROZPIS SLUŽEB – leden - duben 2021
Ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00 – 13.00 hodin

Datum Jméno lékaře Adresa ordinace Telefon
01.01. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
02.01. MUDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 721 460 150
03.01. MUDr. Andělová Jana Jana Pitry 448, Opočno 731 980 112
09.01. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152
10.01. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týniště nad Orlicí 494 371 088
16.01. MUDr. Bergmanová Dita Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600
17.01. MUDr. Borůvková V. poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
23.01. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694
24.01. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
30.01. MUDr. Havlíček Ondřej Kvasiny 145 771 155 445
31.01. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330
06.02. MUDr. Chládek Tomáš Kvasiny 145 771 155 445
07.02. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715
13.02. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665
14.02. MUDr. Machková Terezie Jana Pitry 448, Opočno 731 980 112
20.02. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
21.02. MUDr. Matoušková Lucie Kvasinská 129, Solnice 602 152 873
27.02. MUDr. Miřejovská Dagmar Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152
28.02. MUDr. Motyčka Martin Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou 775 224 093
06.03. MUDr. Paličková Zlata Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244
07.03. MUDr. Petrák Tomáš Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244
13.03. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 26, Rychnov nad Kněžnou 494 534 841
14.03. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orl. 494 371 783
20.03. MUDr. Pokorná Jaroslava poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 697
21.03. MUDr. Pokorná Věra Jana Pitry 448, Opočno 494 667 628
27.03. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209, Častolovice 494 322 706
28.03. MUDr. Rýdlová Zuzana Tyršova 515, Opočno 777 667 353
02.04. MUDr. Salamin Akram Kvasinská 129, Solnice 602 152 873
03.04. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695
04.04. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orl. 494 371 031
05.04. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515, Opočno 777 667 353
10.04. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
11.04. MUDr. Tancurinová Jana Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 736 419 151
17.04. MUDr. Učňová Petra Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244
18.04. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
24.04. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orl. 494 371 781
25.04. MUDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 721 460 150

Zubní pohotovost
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Všechny připravované akce se uskuteční v návaznosti na aktuální vládní opatření.

I. čtvrtletí roku 2021

Leden: plánované akce jsou zrušeny

Únor:
6. února (sobota) Ples Odborů KOVO KV                                

13. února (sobota) Hasičský ples                                od 20.00 hod.
– hraje COMBI                           vstupné: 100,- Kč
– pořádá Sbor dobrovolných hasičů Solnice

25. února (čtvrtek) Žalman – Pavel Lohonka                                od 19.00 hod.
– koncert                           předprodej: 280,- Kč
– host Tony Josch a přátelé                           na místě: 350,- Kč
– pořádá JMC – Production   

Březen:
5. března (pátek) Městský a školní ples                               od 20.00 hod.

– hraje Pokrok                           vstupné: 100,- Kč

13. března (sobota) Babský bál                                od 20.00 hod.
– hraje COMBI                           vstupné: 100,- Kč
– pořádá Spolek solnických žen

19. března (pátek) Eva Urbanová a Barock                                od 19.00 hod.
– koncert předprodej: 680,- Kč
– pořádá JMC – Production na místě: 740,- Kč

21. března (neděle) Maškarní karneval                                od 15.00 hod.
– pořádá Solnický Brouček, z.s. vstupné: 50,- Kč

22. – 31. března  Bazar dětských potřeb                                
(pondělí – středa) – pořádá Solnický Brouček, z.s.

Kalendář  akcí
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Akce Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou

Leden 2021

Muzeum krajky Vamberk
Vilímkova 88, 517 54 Vamberk
Tel.: 494 541 518, e-mail: mkv@moh.cz, www.moh.cz

Výstava na téma „Orlické hory na fotografiích Jiřího Šulce“ 15. 1. 2021 – Duben 2021
Výstavní sezónu roku 2021 zahájí v Muzeu krajky ve Vamberku výstava fotografií dokumentujících zdejší
kraj od známého fotografa, muzejníka a vamberáka Jiřího Šulce. Ten, ač se narodil v Rychnově nad Kněž-
nou, žije od 70. let minulého století se svojí rodinou ve Vamberku, a s tímto městem srostl. Za svůj život
vystřídal několik občanských zaměstnání, ale vždy to byla fotografie, která ho provázela celý jeho život.
Již více jak padesát let dokumentuje krásy i proměny našeho regionu. Výstava návštěvníkovi představí
fotografie řazené podle čtyř ročních období a vedle vlastního tématu přírody nabídne též pohled na
lidovou architekturu. Tematicky bude doplněna o exponáty Muzea a galerie Orlických hor, kde Jiří Šulc
rovněž několik let pracoval. Nebude chybět ani sbírka osobních fotoaparátů, na kterých řada fotografií
z výstavy vznikla. 

Aktualizace a bližší informace na WWW.MOH.CZ a na facebooku muzea a jeho poboček.
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Společenská kronika

Narozené děti:

září:            Viktor Skraľ, Ještětice
Ludmila Josefína Jindrová, Ještětice

říjen:            Laura Lesáková, Solnice
Eliška Mičkechová, Ještětice

listopad:            Kristián Zima, Solnice
Hynek Rouha, Solnice

Ať je po celý život provází láska, štěstí a zdraví!

Úmrtí:

září: Anna Jansová, 1933, Solnice
Eva Brandová, 1938, Solnice

říjen: Danuška Petrláková, 1932, Solnice

listopad: Zdeněk Ehl, 1946, Solnice

prosinec: Eliška Kernerová, 1924, Solnice
Miloslava Vuršrová, 1928, Ještětice

Čest jejich památce!
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Zpravodaj města Solnice

Vydává Město Solnice jako periodický tisk územního samosprávního celku. 
Publikace je registrována Ministerstvem kultury ČR pod evidenčním číslem: MK ČR E 23628.

Vychází 4x ročně – zdarma, nákladem: 900 výtisků
Uzávěrka příspěvků pro tento zpravodaj: 25. prosince 2020

Uzávěrka příštího čísla: 15. března 2021

Redakce: MěÚ Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice
IČO:00275417

Redakční rada: Tomšová Jana, Mgr. Klengelová Stanislava, Mgr. Jakubcová Hana, Milatová Vlasta 
TomsovaSolnice@seznam.cz

Grafická úprava, tisk: EXNER studio, s.r.o.

Redakční rada neodpovídá za stylizaci příspěvků a za tiskové chyby. Vyhrazuje si právo na krácení
příspěvků. Zasláním příspěvku autor uděluje vydavateli svolení vydat jej v elektronické podobě, 
jakož i v tištěné podobě ve zpravodaji. Na zveřejnění zaslaného příspěvku nevzniká právní nárok. 
Příspěvky čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko redakce. Příspěvky jsou vítány.
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